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Амал күні қазағым көріседі,
Көрісу, бұл көненің желісі еді.
«Жасың құтты болсын!» деп жамырасып, 
Ақ ниетпен адал қол беріседі. 
Көріседі – «Көңілдер жібісін» деп,
Көріседі – «Тасысын ырысың!» деп. 
Көріседі – «Көк мұзда жылысын!» деп.
Көріседі – «Оң болсын, Ұлысың» деп. 
Қазақ халқы үшін көктем мезгілі жа ңа өмірдің бастауы 

іспетті. Көктемнің ал ғашқы күнінде алғыс айтсақ, орта ше нінде 
көрісу күнін қарсы аламыз. «Кө рі су» немесе «Амал» мерекесі 
жайында то лығырақ тарқата кетейік. 

Әсіресе елі міздің батыс өңірінде сақталып қал  ған бұл 
дәстүрдің тарихы бірнеше ға сыр дан бастау алады. Сол 
уақыттан бері наурыз айының 14-і «Көрісу күні» болып 
белгіленген. Та рихшылар бұл күннің шығу тарихын былай 
түсіндіреді. 

Төрт түлік малының жайын жасаймын деп ұланғайыр 
даланың әр пұшпағын ұыстап отырған көшпенді халық қа-
һарлы боранда бірінің үйіне бірі бара ал май, тек қар еріп, 
күн ұзарып, көктем шық қанда ғана көріскен, содан бері кө-
зайым қуанышынан дәстүрге айналып кет кен деседі. Сондай-
ақ «Амал» күнінің дәл 14 наурызда атап өтілу себебін де 
Шы ғыс елдерінің күнтізбесінде нау рыз дың басталуы амал 
айының 1-ші жұл дызы болып есептелетінін, ал амал – Тоқты 
шоқжұлдызының ескі парсыша атауы екенін, Тоқты жұлдызы 
күн мен түн теңелгенде туатынын, яғни осы кү ні амал кіріп 
және бұл мереке наурыз айы  ның соңына дейін жалғасатынын 
айтады. 

Бұл күні ағайын-туыс, көрші-көлем, бір-бірінің үйіне кіріп 
сәлем беріп, құшақтасып көрісіп, мәре-сәре болып жатады. 
Бұл – қазақ халқының ежелден келе жатқан мерекелерінің 
бірі. 

Амал мейрамы – ғасырлар бойы еңсесі биік елдіктің, 
байламы сөгілмес бірліктің, ырыс пен ынтымақтың ме ре кесі. 
Бірліктің белгісіне, татулықтың таң басына айналған қастерлі 
мерекеде кең құшақ айқара ашылып, төс қағысып, алыс-
жақын көрісіп, өкпе-наз кешіріледі. Сондай-ақ бұл күні бірлік 
күшейіп, береке молаяды. 

Бүгінде тарихтан сыр тартқан, хал қы мыздың көне-
дәстүрлерін, ғибрат ты тұрмыс-тір шілігін айшықтай тын амал 
күнін тойлау тамырын тереңге жайып, оң үрдіске ай налды. 
Амал мерекесі – өткенді сара лап, болашағымызды болжайтын 
таразы. 

Тұрмыс-тіршілігін табиғатпен бай ла ныстырған халқымыз 
наурызды жақ сылықтың бастауы деп білген. Қазақтың 
салт-дәстүрі мен әдет-ғұрпы, ұлттық құндылықтарымыз 
ұлықталатын бұл мей рамды жыл сайын асыға күтетініміз рас. 
Себебі бір-бірімізге ақ тілек тілеп, «ұлыс оң болсын, ақ мол 
болсын, қайда барсаң жол болсын» деп келер күннен ырыс пен 
молшылық, береке-бірлік, татулық пен шынайы мейірімділіктің 
ыс тық ықыласын атқаратын да осы – «Наурыз» мейрамы. 
Бұл күні халқымыз бар жақсысын иығына іліп, дәмдісін 
дастарханға қойып, өнерін орта салған.  Наурыз айының 14-і 
күні жалағаштықтар ерекше мән-мағынаға ие «Амал» күнін 
қарсы алды.  «Руханият» орталығын дүбір лі думанға бөлеген 
аудан халқы ұлттық тағамдардан, оның ішінде наурыз көжеден 
дәм татып, аудан өнерпаздары мен қолөнер шеберлерінің 
туындыларына арналған көрмемен танысып, алты ба қан теуіп, 
спорттық сайыстарды тама ша лады. 

Мереке қарсаңында наурыз кө жені дайындағандардың 
бірі – Айткүл Жүнісова. Ұлттық тағамның бұрқыраған иісі мені 
еріксіз қазан-ошақтың басы на алып келді. Барсақ, Айткүл 
апай жа нын дағы жастарға ұлттық тағамның ерек ше лігі мен 
құндылығын айта отырып, әзірлеп жатыр екен. Мен де қыз 
баласы болған соң үйден жасап көрмек ниетте тағамды дәмді 
етіп дайындау жолын сұрап әлекпін.

– Наурыз көжені жас күнімнен бері дайындаймын. Әр 
мейрам сайын отба сымызда ұлттық тағамды міндетті түрде 
пісіріп, қыздарым мен келіндеріме үйре темін. Немерелерім 
жыл сайын мей рам ды «әжемнің наурыз көжесін ішемін» деп 
асыға күтеді. Жалпы наурыз көже пісірудің еш қиындығы жоқ. 
Сүрленген ет пен қазы, арпа, тары, күріш, айран құю арқылы 
дәмді етіп пісіруге болады. Әркім қолындағы барымен пісіре 
береді. Бүгін жанымдағы қыз-келіншектермен қол да бармен 
дайындап жатырмыз. Мы на жеті дән міндетті түрде қосылу 
керек деген қағида жоқ, – дейді ол. 

Ұлттық тағамның жасалу жолына қарап көзім тойды. 
Айткүл апай да аузым берік екенін айт пасам да көзімнен ұғып, 
«үйіңе барғанда ішіп, дәмін көр» деп бір тос таған наурыз көжені 
қолыма ұстата сал ды. Осылайша салт-дәстүр жаңғырған күні 
мерекелік көңіл-күйде жүрген жерлестерге наурыз көжеден 
үлестірілді. Мұнан кейін ұлттық спорт ұлықталды. Аудан 
тұрғындары асық ату, арқан тартыс, қолкүрес сынды сайыс-
тар бойынша сынға түсті. 

«Наурыз келді дегенше, ырыс келді десеңші» демекші, 
ырыс-құтымен кел ген Наурыз мейрамы биыл он күн той  ланады. 
Іс-шара барысында ұлт тық құндылығымыз насихатталып, 
салт-дәстүріміз жаңғырмақ. 15-ші нау   рыз – қайырымдылық 
күні. 16-шы наурыз – мәдениет және ұлттық салт-дәстүрлер 
күні. Бұл – ұлттық құн    ды лықтарымызды ұлықтайтын, салт-
дәстүрімізді дәріп тей  тін, қазақы бол          мысымызды айшық-
тайтын ерекше күн. 17-ші наурыз – ша ңырақ» күні. Бұл күн де 
«Алтын ша ңырақ, «Күміс ке ре ге» иелері мара патталып, жас 
от ба сы лардың неке қию рәсімдерін өткізу ар қылы оларға 
«нау рыз бата» беріледі. Ал 18-ші наурыз ұлттық киім күні деп 
аталды. 19-шы наурыз – жаңару күні. Табиғаттың жаңа рып, 
тіршілік қайта жанданатын көктем мез гілімен қатар келген бұл 
күні өңірлерде ағаш егу жұмыстары жүргізіледі. 20-шы наурыз 
ұлттық спорт күні қарсаңында бәйге, көкпар, аударыспақ, 
жамбы ату, теңге ілу, асық ату, тоғызқұмалақ сынды спорт 
түрлері бойынша жарыстар мен турнирлер ұйым дастырылады. 
21-ші наурыз ынты мақ күні болып жарияланды. Қазақ – 
ежелден береке-бірлігін бекемдеп, ын тымағы мен татулығын 
ту еткен дана ха лық. Сондықтан бұл күн де халқымыз үшін 
айрықша мәнге ие. 22-ші наурыз – жыл басы. Ал 23-ші наурыз 
– тазару күні. 

Шара соңында аудан тұрғындары халқымызға игілік, 
елімізге молшылық, әр шаңыраққа береке тілеп тарқасты.

Ақтоты ЕРЖАНҚЫЗЫ

Береке мен 
ынтымақтың бастауы

Ұлттық бірегейлікті сақтап, мәдениетті 
дамытуда салт-дәстүр құндылығының 
маңыз зор. Рухани құндылығымызға 
айналған салт-дәстүр мен әдет-ғұрыптың 
ұрпақтан-ұрпаққа аманаттай жалғасын 
табуы – ұлт дамуының басты кепілі. Аудан 
әкімінің орынбасары Ғани Сүлейменовтің 
қатысуымен «Наурызнама» онкүндігіне 
сәйкес 14 наурыз Амал күніне орай 
«Руханият» орталығында «Жаңа өмір, жаңа 
жыл, жаңа күнмен қауышу» атты мерекелік 
іс-шара өтті. 

Жалғасы 2-3 бетте

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың Ұлттық құрылтайдың 
төртінші отырысында сөйлеген сөзі

Қадірлі қауым!
Бүгін – Амал күні. Сондықтан барша-

ңызды шын жүректен құттықтаймын.
Бұл күн – Әз-Наурыздың бастауы. Елі-
міз дің төл мерекесі биыл да қасиетті 
Ораза айына орайлас келіп отыр. Қас-
терлі мейрамдарымыз халқымызды игі 
амал дар жасауға үндейді. Асыл қасиет-
терімізді кеңінен дәріптейді.

Құрылтайдың ұлық мерекелермен 
қа  тар өтіп жатқаны жақсылықтың ны-
ша ны деп ойлаймын. Осыдан үш жыл 
бұрын наурыз айында арнайы Жолдау 
жа рияладым. Оны жақсы білесіздер.Елі-
мізді түбегейлі жаңғырту үшін ау қымды 
реформа жасайтынымызды айт тым. Сол 
кезде алғаш рет Ұлттық құ рыл тай ту ра-
лы бастама көтердім.

Үш жылдың ішінде Қазақстан жаңа 
тұрпатты ел болды. Саяси реформалар 
жан-жақты өзгерістер жасауға мүмкіндік 
берді. Жалпыхалықтық референдум 
ар қылы Ата заңға түзетулер енгізілді. 
Пар ламенттің құзыры кеңейді, Үкіметтің 
жа уап кершілігі артты. Адам құқықтарын 
қор ғау жүйесі жақсарды. Конституциялық 
сот құрылды. Шешім қабылдау үдерісіне 
азаматтардың белсене қатысуына жол 
ашылды. Басқа да бағыттарда маңызды 
реформалар жасалды. Жергілікті билік 
түбегейлі жаңғыртылды. Үш жылдан 
ас там уақыт ішінде ауыл әкімдерінің 
72 пайызы жаңарды. Оның үштен бірі – 
бұрын мемлекеттік қызметте бол маған 
азаматтар. Бір сөзбен айтсақ, ай мақ-
тардағы атқарушы билікке жаңа адам-
дар келіп жатыр. Пилоттық жоба ретінде 
аудандар мен облыстық маңызы бар 
қалалардың 45 әкімі сайланды.Биыл-
дан бастап барлық аудан әкімдерін 
халық тікелей сайлайтын болды. Түрлі 
деңгейдегі мәслихат сайлауы өкілді 
билік органдарының жұмысына тың 
серпін берді. Облыстық және аудандық 
мәс лихат депутаттарының 90 пайызы 
бір мандатты округтен, яғни тікелей 
дауыс беру арқылы сайланды.

Билік жүйесінде мұндай ауқымды өз-
ге ріс бұрын-соңды болмады. Ел ішін дегі 
өзгерістерге Ұлттық құрылтай мүшелері 
де орасан зор үлес қосты. Жұр тымызды 
ортақ мақсатқа ұйыс тырып, игі істерге 
жұ мылдырды.

Алқалы жиын алғашқы күннен бастап 
жалпыхалықтық жаңғырудың символына 
айналды. Қоғамдық диалогтың жаңа 
үлгісі қалыптасты. Өзара түсіністік пен 
құрмет бар жерде келісім болады. Құ-
рыл  тайдың түпкі мақсаты да – осы. Ке-
шеден бері Ұлттық құрылтай мүшелері 
көптеген бастама көтеріп жатыр. Қо-
ға  мымыздың ең өзекті мәселелері жө-
нінде қызу талқылау өтті. Құрылтай 
мү шелері, шақырылған мамандар бұл 
мәселелер бойынша өз ұсыныстарын 
айтты. Үкімет мүшелері, Президент 
Әкім  шілігінің өкілдері, Парламент депу-
таттары көптеген сұрақтарға жауап бе-
ріп, пікір алмасуға белсенді түрде қа-
тысты. Баршаңызға ризашылығымды 
біл діремін.

Енді бірқатар мәселеге арнайы тоқ-
талып өткім келеді. Ең алдымен қо ғамда 
қызу талқыланып жатқан салық ре фор-
масына қатысты пікірімді айтайын.

Салық жүйесі, бұл – бүкіл мемлекеттік 
жүйенің тірегі. Бюджетте қаржы болмаса, 
мемлекет өз міндетін толық атқара ал-
майды, әлеуметтік міндеттемелер де 
орындалмайды. Бұл туралы жаңа ғана 
белгілі экономист Жақсыбек Құлекеев 
жақсы айтып өтті. Сондай-ақ Құрылтай 
мү шелері Қайырбек Арыстанбеков, Ма-
рат Башимов, Ерлан Саиров, Расул Рыс-
мамбетов және Мұрат Әбенов салық-
бюджет мәселесіне қатысты орынды 
пі кір білдірді.

Еліміз үшін аса қажет шаралардың 
мән-маңызын халыққа егжей-тегжейлі 
түсіндіру керек. Жұрттың бәрі экономист 
немесе қаржыгер емес. Мемлекеттің 
қан дай шараны не үшін қолға алып 
жат қанын бәрі бірдей түсіне бермеуі 
мүмкін. Сондықтан реформаның мәнін 
әр адамға түсінікті тілмен жеткізу керек. 
Үкімет салық реформасына қа тыс ты 
жаңа тәсілдерді ұсынды. Бұл ша ралар, 
жалпы алғанда, дұрыс. Онда негізгі эко-
номикалық және әлеуметтік фак тор лар 
ес керілген.

Кәсіби мамандар да, жалпы жұрт-
шылық та қосымша құн салығының 
мөл шерлемесін көтеру қажеттігіне түсі-
ністікпен қарайды. Дегенмен ұсы нылған 
шараларға, соның ішінде, қосымша құн 
салығына қатысты сын-пікірлер де естіліп 
қалады. Бірақ мұндай пайым шынайы 
ахуалға негізделмеген. Түрлі себепке 
байланысты өзіне ауқымды әлеуметтік 
міндеттеме алмайтын елдер аз емес.
Ал Қазақстанның бюджет қаржысының 
жартысынан көбі әлеуметтік саланың 
еншісінде.

Біздің еліміз – әлеуметтік мемлекет. 
Сон дықтан білім беру, денсаулық сақ-
тау салаларына инвестиция салу ды 
жал ғастырамыз. Бұл – біздің консти-
туция лық міндетіміз. Бірақ шын мұқтаж 

азаматтарға ғана көмек көрсетілуі керек. 
Қызметін асыра пайдалануға, әсіресе, 
алаяқтыққа жол берілмейді. Сондықтан 
басымдық берілмеген жобаларға бөлі-
нетін қаржы азаяды. Бұл қажет шара 
екені айдан анық. Үкімет осы жылдың 
со ңына дейін оны қалай оңтайландыру 
ке ректігін біржола анықтап алуға тиіс. 

Қазақстанда түрлі салық режимі, 
көптеген жеңілдіктер мен префе рен-
циялар бар. Оның бәрі елімізде салық 
офшоры сияқты ахуал қалыптастырды. 
Кә сіп керлердің екі негізгі тобы  пай да 
болды. Олар – заңнамадағы ол қы   лық-
тарды пайдаланып, салық са     лы на тын 
табысын өзі үшін азайтып көр се  те тін-
дер және барлық салықты адал тө  лей-
тін дер. Кәсіпкерлердің осы екінші то-
бы бәсекеге төтеп бере алмай жатыр.
Үкі мет салық төлеуден жалтару үшін 
биз несін бөлшектейтіндердің әрекетіне 
орынды назар аударды. Өкінішке қарай, 
мұндай жағдай жаппай белең алған.
Заңнамадағы олқылықтар бизнесті 
бөл  шектеуге жол беріп отырғанын мо-
йындау керек. Бұл мәселеге Үкімет те, 
де путаттар да жете мән бермеген. Тағы 
да әдемі көрсеткіштерге әуестеніп кеттік: 
елімізде екі миллионнан астам салық 
төлеуші, яғни жеке кәсіпкерлер мен заң-
ды тұлғалар тіркелген деседі. Бірақ 
олар дың қандай кәсіпорындар екеніне, 
қалай пайда болғанына, қанша салық 
тө лейтініне, тіпті оны төлеп жатыр ма, 
жоқ па дегенге еш талдау жасалмаған.

Бірақ қазір құр кінәлаудан іс оңға 
баспайды. Енді ахуалды шұғыл тү зету 
қажет. Үкімет пен Парламентке айта-
рым – заңнамаға жедел түрде тиіс ті 
түзетулерді енгізу керек. Әділ әрі тиім-
ді салық жүйесін құру еліміздің бола-
ша ғына, кейінгі ұрпақтың тұрмысына 
тікелей әсер ететінін ұғынған жөн. Билік 
бизнеске қолдау көрсетіп келді, көрсете 
де береді. Бұған күмән болмауға тиіс. 
Бірақ бизнестің өзі заңды және заңсыз 
болады. Біз заңды сақтау, тәртіпке 
бағыну керек деп жатамыз. Ендеше 
Үкіметтің және жалпы биліктің қолдау 
шараларының игілігін, бірінші кезекте, 
адал әрі жауапты, ең бастысы, заң ая-
сында жұмыс істейтін кәсіпкерлер көруге 
тиіс. Олар тиісті артықшылыққа ие 
болады.

Салық реформасына келсек, батыл 
шараларды дәл қазір қабылдау керек. 
Әйтпесе, бұдан да зор қиындыққа тап 
боламыз. Енді бірыңғай уақыт бел-
деуіне көшуге қатысты пікірталасқа 
тоқ талайын. Үкімет пен Парламент 
бұл мәселені талқылады. Арнайы зерт-
теулер жүргізілді, шешімге күмән кел-
тірген қоғам белсенділерінің қаупі мен 
күмән-күдігі расталған жоқ. Үкіметтің 
және депутаттардың басым көпшілігінің, 
сондай-ақ мамандардың уәжімен келі-
семін: біздің кең-байтақ жеріміз бар, 
халқымыздың саны да салыстырмалы 
түрде алғанда көп емес. Сондықтан 
елімізде бірыңғай уақыт белдеуі болуға 
тиіс. Бұл тәсіл мемлекетті басқару ісін 
жеңілдетеді, логистика мен көптеген 
бизнес-үдерісті оңтайландыруға септігін 
тигізеді. Осымен пікірталасты доғару қа-
жет деп ойлаймын, оның үстіне бұл мә-
се лені саясиландырудың қажеті жоқ.

Сондай-ақ бүгін Бекзат Алтынбеков, 
одан бұрын Бақтықожа Ізмұхамбетов 
пен Светқали Нұржан қоғамдық әдеп 
мә селесін қозғады. Бұл өте орынды 
деп ойлаймын. Қазір әлеуметтік желіде 
адамға тіл тигізу, ар-намысын аяққа 

таптау көбейіп кетті. Жалған мәлімет 
таратушылар да бар. Мұндай келеңсіз 
үрдістерді тыю жолын қарастыру керек. 
Мәжіліс депутаты Ермұрат Бапи елі міз-
дегі діни ахуалға алаңдаушылық біл ді-
ріп жүр. Құрылтай мүшелері Дания Қы-
дырбаева және Олжас Сүлеймен жат 
діни ағымдардың жастар арасында, 
әсіресе спорт саласында ықпалы кү-
шейіп бара жатқанын айтты. Теріс ағым-
дар ға, қазақтың болмысына жат идео ло-
гияларға тосқауыл қою қажет еке ніне еш 
күмән жоқ.

Елімізде дін бостандығына кепіл-
дік берілген. Бірақ жүгенсіздікке, тәртіп-
сіздікке жол беруге болмайды.Діннің аса 
маңызды миссиясы – ұлтты ұйыстыру. 
Діни ұйымдардың қызметін реттейтін 
құжаттар осы талапқа сай болуға тиіс.
Бұл мәселені жан-жақты қарау керек. 
Соның ішінде заңнаманы жаңа жағдайға 
бейімдеп отыру өте маңызды.

Құрылтай мүшелері тағы бір жайтқа 
алаңдаушылық білдіріп отыр. Соң ғы 
кезде ел ішінде түрлі алаяқтық әре-
кет  тер жиілеп барады. Теріс пиғылды 
адам дар қайырымдылыққа деп ақша 
жинап, оны жеке басының пайдасына 
жаратады. Сондай-ақ көп адам интернет-
алаяқтардан зардап шегуде. Бұл мәселе 
бойынша бүгін Айгүл Орынбек жақсы 
айтты. Бұдан бөлек, қазір жұртқа ақыл 
айтып ақша табатын жалған психологтар 
мен «коучтар» көбейіп кетті. Оларға се-
ніп, алданып қалғандар көп. Маған бұл 
туралы көптеген шағым түсіп жатыр.
Жауапты органдар бұл мәселені де на-
зарға алуға тиіс.

Тағы бір түйткіл – қазір кинотеатрда 
көрсетілетін фильмдерге қатысты қо-
ғамдық сын бар. Былтыр қазақстандық 
мамандар түсірген 94 фильм шыққан, 
яғни, негізінен өзіміздің өнім шығарылып 
жатыр. Бұл – жақсы үрдіс. Бірақ біз 
ең алдымен санға емес, сапаға көңіл 
аударуымыз керек. Көрерменнің көңілін 
көтеріп, күлкі сыйлау – бір бөлек, жа ғым-
сыз әдеттерді насихаттау – бір басқа. 
Зорлық-зомбылықты, қатыгездік пен 
қыл мысты насихаттайтын фильмдер 
де пайда болды. Осы жерде бір нәрсені 
ескерген жөн. Бүгінде фильмдердің ба-
сым көпшілігі мемлекеттік тапсырыспен 
емес, жеке қаржыға түсірілуде. Кино 
маңызды идеологиялық құрал екенін 
бәріміз жақсы түсінеміз. Сондықтан жеке 
қаржыға түсірілсе де, фильмді кино-
театр ларға шығармас бұрын алдын ала 
сараптаудан өткізу жолдарын қарас-
тырған жөн. Сондай-ақ жақсы мысалдар 
да бар. Жақында «Шоқан. Қашқария 
сапары» деген мультфильм шығыпты. 
Бұл өскелең ұрпаққа әйгілі тарихи тұлға 
Шоқан Уәлиханов туралы мәлімет бе-
ретін өте жақсы туынды деп айтуға бо-
лады. Қазақ тілінде ұлттық нақышта 
түсірілген осындай мультфильмдер көп 
болуы қажет. Бұл – ұлт болашағына ті-
ке лей ықпал ететін мәселе. Сондықтан 
анимацияны дұрыс бағытта дамыту мә-
селесін қолға алу керек.

Тағы бір маңызды мәселе. Маған 
белгілі адвокат Айман Омарова хат 
жолдады. Ол өз хатында күрде лі та-
қы рыпты қозғап, әйелдер колония сын-
дағы ахуалға тоқталды. Әсіресе, жүк ті 
әйелдер мен кішкентай балалары бар 
әйелдердің жағдайына баса назар ау-
дарды. Еліміздегі қылмыстық-атқа ру 
жүйесінің мақсаты сотталған азамат-
тар ды жазалау емес, түзету болуы ке-
рек деген пікірмен келісемін. Ер адам 

немесе әйел болсын, бас бостандығынан 
айырылғандардың бәрі заң алдында 
бірдей. Дегенмен адамгершілік құнды-
лық тарды басшылыққа алып, «Заң мен 
тәртіп» қағидатын сақтай отырып, кә-
мелетке толмаған баласы бар әйел-
дер ге қатысты кейбір заңдық ұста-
ным  дарды қайта қарауға болады деп 
ой лаймын. Құқық қорғау органдары мен 
депутаттар осы мәселені байыпты әрі 
жан-жақты зерттеп, шешім қабылдау 
үшін ұсыныстар енгізуі керек.

Дмитрий Павленко дұрыс мәселе 
көтерді. Кәсіби техникалық колледждер 
жаңа мамандықтарға сұранысты және 
еңбек нарығындағы жағдайды ескеруге 
тиіс. Сарапшылардың айтуынша, біраз 
жылдан соң солтүстіктегі халықтың саны 
едәуір азайып, оңтүстіктегі тұрғындар 
әлдеқайда көбеюі мүмкін. Бұл – өте 
өзекті мәселе. Себебі аймақтардың ең-
бек нарығында теңсіздік одан әрі ушыға 
түседі деген сөз. Осы мәселемен Үкімет 
мұ қият айналысуы керек. Қостанайдағы 
колледждің тәжірибесін солтүстік аймақ-
тарда кеңінен қолдану қажет.

Құрылтай мүшелері қоғамдағы өзекті 
мәселелерді үнемі көтеріп жүр. Бәрін сы-
нап-мінеп отыратын бәзбіреулер басты 
түйткіл – бұл емес, мемлекет назар ау-
даруға тиіс басқа да проблемалар бар 
деуі мүмкін. Азаматтарымыз күнделікті 
тіршілікте көптеген қарапайым түйткілге 
тап болады. Оны елемей, назардан тыс 
қалдыру дұрыс емес екенін ескер ген 
жөн. Сондықтан азаматтардың тұрмы сы-
на қатысты мәселелер өзекті болып қала 
береді. Біз бұл проблемаларды көте-
ре міз, ең бастысы, шешеміз. Құзырлы 
орган дарға құрылтай қарсаңындағы 
жұ мыс секцияларында айтылған бар-
лық мәселені мұқият қарастыруды тап-
сырамын. Оның кейбіріне қазір де тоқ-
талып өтемін.

Құрметті Ұлттық құрылтай мү ше ле рі!
Біз біртіндеп барлық салада ауқымды 

реформалар мен нақты өзгерістерді жү-
зеге асырып жатырмыз. Оның бәрі ха-
лықтың тілегі мен заманның талабына 
сай жасалуда. Бұл жердегі түпкі мақ сат 
– барлығын өзгерту емес. Ең бас тысы 
– атқарылып жатқан шаруаны оңтай-
ландырып, оның тиімділігін арттыру.

Алдымызда тұрған негізгі міндеттің 
бірі – жекелеген бағыттар бойынша мем -
ле  кеттік аппараттың жұмысын жүйе-
леп, ретке келтіру. Өздеріңізге мә лім, 
елімізде түрлі салаға қатысты бағ дар-
ламалар мен кешенді жоспарлар бар. 
Биыл осындай бірқатар құжаттың мер-
зімі аяқталады. Әрине, оның кейбірі жал-
ғасады, кейбірі мүлдем тоқтатылады. 
Үкі мет мұқият ой ластырып, нақты шешім 
қабылдауы ке рек.

Ел болашағы үшін айрықша маңызы 
бар салалар бойынша жұмыс үздіксіз 
жалғасуға тиіс. Мысалы, нашақорлыққа 
және есірткі бизнесіне қарсы күрес ту ра-
лы жоспардың мерзімі биыл бітеді. Бұл 
құжат 2023 жылы әзірленген. Мұндай 
жос пар елімізге қажет екені анық. Өйткені 
осы қауіпті кеселге қарсы күрес – өте ма-
ңызды мәселенің бірі. Сондықтан жаңа 
құ жатты дайындауға қазірден бастап кі-
рісу керек.

Биыл балаларды зорлық-зомбы лық-
тан қорғау, өзіне-өзі қол салудың ал дын 
алу туралы жоспардың мерзімі де аяқ-
талады. Біз әйелдер мен балалардың 
құқығын қорғау үшін нақты шаралар 
қабылдадық. 

Заң мен тәртіп – 
біздің мызғымас тұғырымыз
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2 Қоғам
Өткен жылы барлық аймақта ба-

лаларды Психологиялық қолдау орта-
лықтары ашылды. Заңдарға маңызды 
өзгерістер енгізілді. Тұрмыстық зор-
лық-зомбылықпен күреске қатысты заң 
қа былданған соң ахуал біршама жақ-
сарды. Бірақ кейбір шалғай аудандарда 
әлі күнге дейін мұндай келеңсіз оқи-
ғалар тыйылмай тұр. Жат діни ағы-
мның жетегінде жүрген адамдар жағ-
дайды тіпті ушықтыруда. Жергілікті 
би лік өкілдері мен қоғам белсенділері 
тұрмыстық зорлық-зомбылықтың ал-
дын-алу жұмысынан шет қалып отыр. 
Оның үстіне, осы бағыттағы жұмыстар 
қазір әртүрлі құжатпен реттеледі. Ша-
шыраңқы болып тұр. Соның бәрін бір 
жерге жинақтаған дұрыс деп ой лаймын. 
Осыған орай, «Қазақстан балалары» 
атты біртұтас бағдарлама қабылдаған 
жөн.

Озық ойлы ұрпақ өсіру үшін білім 
мен тәрбие әрдайым қатар жүруі керек.
Бұл өте маңызды құжат болмақ. Оны 
дайындау үшін Үкімет, Парламент 
депутаттары, омбудсмен Динара Зә-
кие ва, қоғам қайраткерлері өз үлесін 
қосады деп ойлаймын. Ашығын айтсақ, 
бала оқыту ісінде бұған дейін білімге 
кө бірек назар аударылды. Ал ұрпақ 
тәр биесіне қатысты жүйелі ұстаным 
бол ған жоқ. Бұл салаға тиісті деңгейде 
көңіл бөлінбей келді. «Тәрбиесіз беріл-
ген білім – адамзаттың қас жауы». 
Сон дықтан біліммен қатар тәрбиеге 
айрықша назар аудару өте маңызды.
Был тыр мектептерде «Біртұтас тәр-
бие» бағдарламасы қолға алынды. 
Бағ дарламаны қабылдау – істің басы 
ғана. Енді жаңарған құжатты еліміздегі 
барлық мемлекеттік білім ошағына 
енгізу керек. Оны алдағы уақытта жеке-
меншік мектептер де басшылыққа алуға 
тиіс. Себебі тәрбие жұмысы балаларды 
түгел қамтуы қажет. Сонда ғана бұл 
бастама жалпыұлттық ауқымға ие бо-
лады. Жобаның түпкі мақсаты – отан-
шыл, білімді, жасампаз ұрпақ тәр-
биелеу. Мұның бәрі – адал азаматқа тән 
қасиеттер. Құрылтай мүшелері алдағы 
уақытта осы бағдарламаны «Адал аза-
мат» деп атауды ұсынып отыр. Мен бұл 
ұсыныспен толық келісемін.

Құрылтай мүшелері Зүлфия Бай-
сақова мен Бану Нұрғазиева мемле-
кеттік әлеуметтік тапсырыстың кри-
терийлерін қайта қарау және үкіметтік 
емес ұйымдар туралы заңнаманы же-
тілдіру қажеттігін айтты. Азаматтық 
сек  тор реформаларды жүргізу және қо -
ғамды дамыту ісінде маңызды рөл ат-
қарады.

Мемлекет пен үкіметтік емес ұйым-
дардың серіктестігі өзекті мәселелерді 
шешуге, жасампаз құндылықтарды 
дә  ріп теуге және ұлттың жаңа сапасын 
қалыптастыруға ықпал етеді. Сон-
дық  тан мемлекеттік әлеуметтік тапсы-
рыстың тиімділігін арттыру үшін қазіргі 
заманның талаптарына сай келетін 
жеке заң керек. Әрине, заң жобасы 
те рең және жан-жақты сараптамадан 
өтуге тиіс. Құзырлы органдар сарап-
шы лар мен қоғамдық ұйымдарды тарта 
оты рып, бұл мәселемен айналысуы 
керек.

Біз соңғы жылдары мемлекеттік наг-
радалар мәселесін қайта қарап, бір 
жүйеге түсірдік. Енді ведомстволық 
марапаттарды ретке келтіру қажет. 
Мемлекеттік органдар бұл жұмысты 
назардан тыс қалдырды. Нақты ере-
же жоқ, бәріне ортақ мәліметтер қо-
ры да жоқ. Соның кесірінен кейбір 
ма рапаттар орынсыз таратылып жа-
тыр. Тіпті, бір мемлекеттік органның 
төсбелгісін бір адам бірнеше рет алған 
жайттар да кездеседі. Мекемелік ма-
рапат – нағыз білікті мамандарға ға-
на берілетін, сол арқылы кәсіби мәр-
тебені көтеретін маңызды награда. 
Бұған бей-жай қарауға болмайды.
Сон  дықтан мекемелік марапаттардың 
бірыңғай стандартын және тізімін жа-
сау қажет. Әрине, әр мекеменің өз 
ерек шелігін ескерген жөн. Бірақ бәріне 
ортақ ұстаным болуы керек. Құзырлы 
ор гандарға осы шаруаны қолға алуды 
тапсырамын.

Менің бастамаммен ономастика 
са ласын ретке келтіру үшін ауқымды 
жұмыс басталды. Көшелер мен елді-
мекендерге атау беру немесе атауларды 
өзгерту мәселесіне келгенде жергілікті 
атқарушы органдар көп қателік жі-
бер ген, бұл ретте тіпті, жерлестік 
пен тамыр-таныстыққа жол берілген.
Сон дықтан бұл істі орталықтандыру 
туралы шешім қабылданды. Депутат-
тар бұл ұсынысқа қолдау білдірді. 
Соның нәтижесінде бізде ономастика 
саласындағы жұмыстың бірыңғай әрі 
нақты регламенті бар. Алайда тиісті 
рәсімдерді өзгертіп қана қоймай, соны-
мен бірге, бұл жұмыспен тиянақты ай-
на лысу керек.

Тарихи әділдік қағидатын қатаң 
ұстану қажет. Біздің көрнекті тарихи 
тұлғаларымыз ұлықтауға әбден лайық. 
Сөз жоқ. Олардың есімін ел жадында 
сақтау – перзенттік парызымыз әрі 
жал пыұлттық болмысымызға тән қа-
сиет. Бірақ ономастиканы «тарихи ең-
бегі» ешқандай архив құжаттарымен 
расталмаған тұлғаларды ұлықтау құ-
ра лы етуге болмайды. Тәуелсіз Қа-
зақстанда жоғары қызмет атқарған 
аза маттардың өзі кеңес дәуірінің қай-
рат керлерін, соның ішінде ашаршы-
лықты ұйымдастыруға қатысы бар 
адамдарды әсіре мадақтаумен айна-
лысып жүр. Бұл – өкінішті әрі түсініксіз 
нәрсе. Жалпы, бұл жұмысты ретке 
келтіру керек. Ел тарихында айрықша 
рөл атқарған әйгілі бабаларымыздың 
есімі көптеген елді мекендер мен кө-
шелерге берілген. Енді осымен тоқ-
тайық. Өткен заман қайраткерлерінің 
атын ел жадында сақтау мәселесіне 
мейлінше салмақты көзқараспен қа ра-
ған жөн. Қалалар мен көшелердің ата-
уынан халқымыздың төл тарихы кө рініс 
табуы қажет.

Біз әдемі жер-су атауларын және 
халық ішінде кең таралған дәстүрлі 
атауларды толық пайдаланбай жүрміз.
Бірақ ауыл-аймақтардың тарихи тұр-
ғы дан ескірген атауларын өзгерту 
мә селесіне мұқият қараған жөн. Бұл 
жерде ешқандай науқаншылдық бол-

ма уы керек. Халық арасында жан-жақ-
ты түсіндіру жұмысын жүргізіп, тұр-
ғындардың пікірін ескеру маңызды.
Қазір елді мекендердің аумағы ұлғайып 
жатыр, қалаларда жаңа аудандар бой 
көтеруде. Осыған байланысты атауы 
қайталанатын немесе мүлдем атауы 
жоқ мыңдаған көше пайда болды. Бұл 
жағдай өрт сөндірушілерге, тәртіп сақ-
шыларына, жедел жәрдем мен бас қа 
да құрылымдарға қиындық туғы зады. 
Ең алдымен осындай көшелердің ата-
уын ретке келтіру қажет.

Жекеменшік нысандарға атау бер-
ген де де жүгенсіздік болмауы керек. 
Кейде қала көшелерінде айтуға ыңғай-
сыз атауы бар тақтайшалар ілулі тұ ра-
ды. Креатив деген, әрине, жақсы, бірақ 
қоғамдық тәртіп және әдеп нор маларын 
сақтау керек. Сондықтан кәсіп кер лер-
дің де ономастика мәселесіне жауап-
кершілікпен қарағаны жөн.

Қазір депутаттар ономастика ко-
мис сиясының келісімімен ғана жеке 
нысанды адам атымен атауға рұқсат 
беретін түзетулерді қарап жатыр. Бұл 
– дұрыс шешім. Ономастика сала сын, 
мемлекеттік және мекемелік мара пат-
тар жүйесін жетілдіру, жасампаздық 
құндылықтарын дәріптеу, әлеуметтік 
кеселдерді жою, азаматтық қоғамды 
дамыту – мұның бәрі ауқымды идео-
логиялық жұмыстың ажырамас бөлігі. 
Сондықтан ішкі саясаттағы ша руа-
ның бәрін жүйелейтін біртұтас тұ жы-
рымдамалық құжат керек деген пі кір-
мен келісемін.

Ұлттық құрылтай мүшелері – Еділ 
Жаңбыршин, Айдос Сарым, Никита 
Шаталов, Гүлмира Илеуова, Андрей 
Чеботарев, Данияр Әшімбаев, Марат 
Шибұтов және басқа да азаматтар 
осындай ұсыныс айтты. Олар өз бас-
тамасын іске асырып, Ішкі саясат тұ-
жырымдамасының жобасын да әзірледі. 
Мемлекеттік органдар бұл жобаны 
жан-жақты зерделеп, барлық мәселені 
пы сықтауы қажет. Құжатта құзырлы 
ор гандар мен мүдделі тараптардың 
қыз меті бір арнаға тоғысуы керек. 
Онда мемлекеттік идеология жұмы-
сы ның мақсат-міндеттері мен басым-
дық тары нақты белгіленуге тиіс. Тұжы-
рым дамада халқымыздың бірегей 
бол  мысын, өмір салтын сипаттайтын 
жал пыұлттық құндылықтар мен негізгі 
ны шандар айқын көрсетілуі керек. 
Бұл, ең алдымен, осы құндылықтар 
мен нышандарды қоғамда орнықтыру, 
олар  ды кеңінен дәріптеу және қорғау 
үшін қажет.

Келесі мәселе. Ұлттық бірегейлігі-
мізді нығайту жолында мәдениет саласы 
айрықша рөл атқарады. Әсіресе, төл 
мәдениетіміздегі Әз-Наурыз мей  ра -
мы ның орны бөлек. Наурыз ме ре ке-
сі туралы жаңа тұжырымдама әзір-
ленді. Еліміз Ұлыстың ұлы күнін 14 
наурыздан, яғни Амал күнінен бастап, 
он күн бойы атап өтетін болды. Әр күнге 
нақты атау берілді. Жұртшылық бұл 
бастаманы жақсы қабылдады. Әсі ресе, 
Наурызнамадағы «Ұлттық киім күні» 
қоғамның зор қолдауына ие болды.

Ұлттық киімдерге деген қызығу-
шы лық арта түсті. Мектептерде, түр лі 
мекемелерде, сондай-ақ, ірі компа-
ния ларда ұлттық киімге мән беріле 
бастады. Сұранысқа сай тігін цехтары 
ашылып, жаңа брендтер, дүкендер 
пайда болды. Осылайша, ұлттық киім 
кию біртіндеп қалыпты көрініске ай-
налып келеді. Бұл – өте жақсы үрдіс.
Бет-жүзді тұмшалайтын қара киімнен 
гөрі өзіміздің ұлттық киімдеріміз 
әлдеқайда артық. Әсіресе, әйелдердің 
дәстүрлі киімі өте ғажап көрінеді. Себебі 
ұлттық киім, бұл – біздің бірегей ұлттық 
болмысымыздың маңызды кө рінісі. 
Оны жан-жақты дәріптеуіміз керек.

Тәуелсіздік жылдарында мәде-
ниет саласында көп жұмыс атқары-
лды. Классикалық және заманауи 
му   зы каға арналған сәулетті ғимарат-
тар салынды. Көптеген театр ашыл-
ды. Қазақстанда театр өнеріне 
қы    зы  ғушылық артып келеді. Зал кө-
рер менге толы, қойылымдардың 
пре     мьерасына билеттер екі-үш ап та 
бұрын сатылып кетеді. Сахна өне-
ріне құштар жандардың арасында 
жас тардың көп болуы көңілге ерекше 
қуаныш ұялатады. Қазір Қазақстанда 
46 ай мақ тық театр бар. Алайда, оның 
көпшілігінің жай-күйі мәз емес. Мы-
салы, Семейде бір ғимаратта үш 
бірдей театр сығылысып отыр. Әсіресе, 
аймақтарда театрларды салуға және 
дамытуға баса назар аудару керек.
Халқымыздың мәдени әралуандығын 
сақтауға мүмкіндік беретін орыс және 
басқа да ұлттық театрларды қолдау 
маңызды. Елімізде өнердің бұл түрі 
де табыс әкелетінін дәлелдеп жүрген 
жеке театрлар аз емес. Сондықтан 
бизнес өкілдерін аймақтағы театрларға 
белсене қолдау көрсетуге шақырамын.

Биыл ұлы Абай Құнанбайұлының 
туғанына 180 жыл толады. Мен осыдан 
бес жыл бұрын ұлы ойшылдың туғанына 
175 жыл толуына орай Семейде абай-
танушы ғалымдармен кездестім, сол 
кезде Абай институтын құру туралы 
ұсыныс айттым. Бүгінде бұл бастама 
цифрлық платформа форматында іске 
асырылды, яғни біздің диаспоралар 
мен басқа да шетелдіктерге қазақ тілін 
үйрету құралы ретінде жұмыс істеп тұр.
Енді осы жобаны толыққанды мәдени-
ағарту мекемелеріне айналдыру қа жет. 
Бұл құрылым Конфуций, Гете, Сер-
вантес институттары сияқты жұмыс іс-
теуі керек.

Абай институты негізгі серіктес ел-
дердің бәрінде төл мәдениетімізді 
на сихаттайтын орталық болуға тиіс. 
Бір қатар елде, мысалы, Қытай, Түр-
кия, Моңғолия және басқа да мем ле-
кеттерде осындай орталықтар ашыла-
тын болды. Сыртқы істер министрлігі 
мен «Отандастар» қорына Мәдениет 
және ақпарат министрлігімен бірлесіп, 
шетелде осындай орталықтар ашу 
мәселесі бойынша тиісті жұмысты жал-
ғастыруды тапсырамын.

Тағы бір мәселе. Халықаралық 
«Қазақ тілі» қоғамы белсене айна лы-
суда. Бұл – қуантарлық жайт. Осы ұйы-
мның бастамаларын біз тұтас қоғам 
болып әрі қарай қолдауымыз керек.

Заң мен тәртіп – 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың Ұлттық құрылтайдың

Мәдениет дегеніміз – жай ғана ғи -
ма раттар мен мекемелер емес. Бұл 
– ұлттық сана-сезімді жаһандық ау-
қымда нығайта түсетін мықты тұғыр.
Біз ЮНЕСКО-мен ынтымақтастық ая-
сын да Қазақстанның материалдық 
жә не материалдық емес мұраларын 
ха лықаралық тізімдерге енгізуге ай-
рықша мән беріп жатырмыз. Үкімет 
түрлі ұлттың барша адамзатқа ортақ 
білім қазынасына қосқан зияткерлік 
үлесін көрсететін «Әлем жады» тізі-
міне деректі мұраларымызды енгізу жұ-
мысын жандандыру қажет.

Жаңа заманда біздің алдымызда 
жаңа міндеттер тұр. Көптеген ел өзі-
нің салт-дәстүрі мен қазіргі инно ва-
цияларды өзара үйлестіру арқылы 
да мудың даңғыл жолына түскенін та-
рихтан көріп-біліп отырмыз. Сол се-
кілді біз де төл мәдениетімізді қа зіргі 
әлемдегі шынайы жағдайға бейім де уі-
міз қажет.

Бүгінгі таңда мәдениет және идео-
логия саласы жасанды интеллектінің 
ықпалымен түбегейлі өзгере бастады. 
Бірақ оған толық үміт артуға болмайды. 
Адам факторы әлі де маңыздылығын 
жоғалтқан жоқ. Танымал сервистерге 
қа зіргі заманғы Қазақстан туралы су-
рет немесе видео әзірлеуге сұраныс 
берсек, көбінесе шындыққа жанаса 
бермейтін өнім ұсынады. Әзірге интер-
нет кеңістігінде Қазақстан туралы әлем-
нің кең таралған тілдеріндегі, әсі ресе, 
ағылшын тіліндегі ақпараттар көп емес.

Үкімет қолда бар орасан зор де-
ректерді, соның ішінде мұ ра ғат тар 
мен анықтамалық мәлі мет тер  ді, ғы-
лыми зерттеулерді, иллюс тра циялар 
мен фотосуреттерді, му  зы калық шы   -
ғар маларды және өнер туын   ды ларын 
цифрлық форматқа кө ші ру жұмысын 
бастап кетті. Ұлттық ци фрлық 
мұрағат құрып, оны еліміздегі жә-
не шетелдердегі нейрожүйе жасау-
шылардың еркін пайдалануына мүмкін-
дік беру керек.

Соңғы жылдары біз ұлттық біре-
гейлігіміздің маңызды факторы – тарих 
ғылымының дамуына ерекше көңіл 
бөліп жатырмыз. Бүгінгі Құрылтай тағы 
бір тарихи белеске тұспа-тұс келді. 
Биыл ел астанасын Қызылордаға кө-
шіру туралы тарихи шешімнің қабыл-
данғанына жүз жыл толып отыр.Хал-
қымыздың «қазақ» деген байырғы 
ата уы да бір ғасыр бұрын қайтарылды.

Біздің мемлекеттігіміз мыңжылдық-
тардан бастау алады, оның тамыры 
тым тереңде жатқаны даусыз. Бірақ 
осыдан бір ғасыр бұрын ұлтымыздың 
өз атауының оралуы тарихи әділдік 
орнату жолындағы маңызды қадам 
болғанын ашық айтуымыз керек. Бұл 
істе сол кездегі Үкімет басшысы Сәкен 
Сейфуллин айрықша рөл атқарды. Ол 
«Қазақты қазақ дейік, қатені түзетейік» 
деген мақала жазып, арнайы идео-
логиялық науқанды бастап бер ді. 
Мұндай маңызды оқиғалар ел жа-
дында сақталуға тиіс. Осы ретте Құ-
рылтайдың келесі отырысын Сыр бо-
йында, кезінде Қазақ елінің астанасы 
болған Қызылорда қаласында өткізуді 
ұсынамын.

Осы жиында мен көрнекті қаламгер 
Төлен Әбдіктің жыл басында «Егемен 
Қазақстан» газетіне берген сұхбатын 
атап өткім келеді. Жазушы «Атаның 
баласы болма, адамның баласы бол» 
деп, орынды пікірін айтты. Осы рет-
те қосымша айтарым: Өз ұлтыңды өз-
гелерден биік қою түптің түбінде жарға 
жығады. Қазақ халқы өзгелерден кем 
емес, бұл – ақиқат, бірақ артық та емес 
деп айтуымыз керек.

Қазақ халқын данышпан деп айтсақ, 
қателеспейміз. Дегенмен дүние жүзінде 
данышпан халықтар аз емес. Бұл да 
– ақиқат. Мұндай пікір кейбір адамға 
ұнамауы мүмкін. Алайда, көп шіліктің 
көңілінен шығамын деп, ту ра сөзден 
жаңылуға болмайды. Шын мәнінде, әр 
ел басқа жұрттан да му деңгейіне қарай 
озбақ. Жалпы, біз төл тарихымызға 
көкжиегі кең, та мыры терең өркениеттік 
көзқараспен қарауымыз керек. Бұл – 
өте маңызды. Сонда ғана халқымыздың 
өткеніне, бүгіні мен болашағына мүлде 
жаңа көзқарас пайда болады.

Қазір отандық тарих ғылымының 
және біздің зияткерлеріміздің алдында 
төл тарихымыз туралы түсінікті жа-

һандық өркениет парадигмасы тұр -
ғы сынан кеңейту міндеті тұр. Ашы-
ғын айтсақ, көптеген ғалымдар мен 
қо ғам белсенділері әлі күнге дейін Қа-
зақстанның жылнамасына ұлттың жа-
дына жара салған тарихи оқиғалар 
тұр ғысынан қарайды. Бұл жағдай 
төл тарихымызға көзқарас ауқымын 
та рылтады. Біз барынша кең әрі 
терең ойлауымыз қажет. Осы сәтті 
пайдалана отырып, кеңестік кезеңге 
қатысты біржақты талдаулар мен 
пайымдаулардан сақтандырғым ке ле-
ді. Менің пікірімше, біз үшін бұл ортақ 
тарихтың күңгірт тұстары бол ды, бірақ 
жарқын тұстары да бар. Мұны дұрыс 
түсіну керек. Әйтпесе, біз әлеуметтік-
саяси даму жолында салдары ауыр 
соғатын адасудың құр сауында қалуы-
мыз ықтимал. Аз зерт телген немесе 
мүлде зерттелмеген тақы рыптарды ға-
на зерделеу жеткілік сіз.

Біз Қазақстанды әлем өркениетінің 
дербес бөлігі ретінде танытуымыз ке-
рек. Қазақ халқының әмбебап әрі 
бі регей өмірлік тәжірибесін толық 
ашып көрсету маңызды. Бұл қазіргі 
Қа зақстанның миссиясын терең түсі-
ну ге септігін тигізеді. Көшпенділер 
өр ке ниетінің бесігі болу дегеніміз – 
өз еліңнің өткенін есте сақтау ғана 
емес. Сонымен бірге, бұл – түрлі ха-
лықтар мен мәдениеттерді, дәуірлер 
мен кеңістіктерді ортақ игілік үшін 
жұмылдыру деген сөз. Тарихымыздың 
әр белесі бізге бөлінуді емес, бірігуді, 
қиратуды емес, жасампаз болуды 
үйретіп келеді. Сондықтан Қазақстан 
Ұлы дала жүрегі ретінде бүгін де өзінің 
тарихи миссиясын жалғастыра беруі 
керек.

Көне заманнан келе жатқан көш-
пенділер дәстүрі елді артқа тартатын 
емес, болашаққа бастайтын мықты 
қуат көзі болуға тиіс. Дей тұрғанмен, 
тарихты аңызға айналдырып, ескі за-
манның шырмауында қалып қою ға 
да болмайды. Тарихи-мәдени мұра-
мыз   ды ХХІ ғасырға сай жаңғыртып, 
жү йе лі түрде дәріптеуіміз қажет. Ғы-
лы ми зерттеулер жүргізу, тарихи 
ес керт кіштерді қалпына келтіру, 
ар хео  логиялық қазба жұмыстарын жан     -
дан дыру, музей ісін дамыту, ше тел мұ-
рағаттарын зерделеу, салт-дәс тү рі міз-
ді жаңғырту – осы жұмыстың бә рін бір 
жоспарға келтіру керек.

Құрметті жиынға қатысушылар!
Біз Ұлттық құрылтайдың отырыс-

та рында үнемі әлеуметтік және мә де-
ни-гуманитарлық мәселелерге қатыс-
ты маңызды шешімдер қабылдап 
қа   на қоймай, ел дамуының басқа да 
ба ғыттары бойынша басты басым дық-
тарды айқындаймыз. Аймақтардағы 
эко номиканың өркендеуіне серпін бере-
тін жаңа мүмкіндіктерге жол ашу және 
өңірлердің даму деңгейіндегі теңсіздікті 
жою – қазір мемлекет алдында тұрған 
негізгі міндеттің бірі.

Биыл экономиканың нақты сек то-
рына жұмсалатын қаржы көлемін екі 
есеге жуық көбейтіп, 8 триллион тең-
ге ге дейін жеткізу жоспарланып отыр. 
Алдағы жылдары Үкімет нақты секторға 
бөлінетін қаржы көлемін 10 триллион 
теңгеге дейін жеткізуге тиіс. Бұл жерде 
бизнесті қолдаудың елімізде бұрын-
соңды болмаған ауқымды шаралары 
туралы айтылып отыр. Сондықтан би-
ліктің, Үкіметтің бизнеске қысым көр-
се тіп жатқаны жөніндегі әңгімелер 
мүл де негізсіз. Бизнес әрдайым Үкімет 
на зарында болған, алдағы уақытта да 
тыс қалмайды.

Қазір бүкіл елімізде ірі инфрақұ-
рылымдық жобалар жүзеге асырылып 
жатыр. Атап айтқанда, 2025-2026 жыл-
дардың өзінде Қашаған кенішінде газ 
өңдеу зауытын, сонымен бірге, «Тал-
дықорған – Үшарал» магистральді газ 
құбыры мен «Бейнеу–Бозой-Шымкент» 
газ құбырының екінші желісін іске 
қосу көзделген. Үкімет Қызылорда 
жә не Түркістан облыстарында бу-
газ құрылғысына негізделген электр 
стан  сасы салуды жоспарлап отыр. 
Ал матыдағы ЖЭО-2 және ЖЭО-3 
жаң ғыртылатын болады. «Кендірлі» 
де ма лыс аймағында су тұщытатын 
зауыт жұмыс істей бастайды. Кәсіпорын 
Жа ңа өзен қаласы тұрғындарын ауыз-
су  мен тұрақты қамтамасыз етеді. 
Қа  ра ғандыда және Екібастұзда бо-

лат қорытатын зауыттар, Жамбыл 
облысында минералды тыңайтқыш 
өн діретін химия кешені пайдалануға 
беріледі. Алматы қаласында және Қос-
танай облысында автокөлік зауыт тары 
ашылады. «Достық-Мойын ты» темір 
жол учаскесінің және Алматы бекетін 
ай налып өтетін темір жол желісінің 
құ ры лысы аяқталады. «Қызылжар 
– Мо  йынты» бағытында жаңа жоба 
бас талады. Ақтауда Каспий теңізінің жа-
ғалауындағы контейнер хабы салынып 
бітеді. «Қорғас – Шығыс қақпа» ЕЭА ау-
мағында халықаралық әуежай жұмыс 
істей бастайды. Зайсан, Катонқарағай 
мен Кендірлі демалыс аймақтарында 
да әуежай ашылады. Каспий теңізінің 
ұлтанымен талшықты-оптикалық бай-
ла ныс желісі тартылады, бұл қадам 
Еуропа мен Азия арасында цифрлық 
дәліз жасауға мүмкіндік береді.

Еліміздің автокөлік жолдары желі-
сін дамыту жұмысының мән-маңы зы 
өте зор. Осы тұста тағы бір маңыз ды 
инфрақұрылымдық жоба қолға алы-
натыны туралы жариялағым ке ле-
ді. Мен Үкіметке Астанадан Арқа лық, 
Торғай және Ырғыз арқылы Транс-
каспий халықаралық көлік дәлізіне 
тура шығатын автокөлік жолының 
құрылысын бастауды тапсырдым. 
Жаңа күре жол орталық және батыс 
аймақтардың арасын 560 шақырымға 
қысқартады. Бұл – тұтас Торғай өңірінің 
дамуына тың серпін беретін ауқымды 
жоба. Бұдан бөлек, Арқалықтағы әуе-
жай ды қалпына келтіріп, жаңа аэро-
вокзал салған жөн. Бұл жоба ішкі көлік 
қатынастарын едәуір жақсартады. Сон-
дай-ақ орталық аймақтағы ауыл ша-
руашылығы жерлерін игеруге және мал 
шаруашылығын дамытуға тың сер пін 
береді. 

Елімізде машина жасау, металлур-
гия, мұнай-химия, агроөнеркәсіп жә-
не көлік-логистика салаларында мұн-
дай жобалар аз емес. Алдағы төрт 
жыл ішінде елімізде жыл сайын 200-ге 
жуық инвестициялық жоба іске қо-
сылып отырады. Осы арқылы біз 
мем лекеттің жаңа индустриялық қа-
лы бын жасап, көлік-транзит әлеуетін 
нығайта түсеміз. Біздің мемлекетімізге 
ірі инфрақұрылымдық жобалар өте 
қажет. Ауқымды жобалар аймақтардың 
экономикалық мүмкіндігін арттырады.
Мыңдаған жаңа жұмыс орнын ашып, 
азаматтардың әл-ауқатын жақсартуға 
ықпал етеді. Жалпы айтқанда, ірі жо-
ба ларды жүзеге асыру – еліміздің осы 
аймақтағы көшбасшылық рөлін арт-
тыратын бірден-бір жол.

Біз 2022 жылы жаңадан үш облыс 
құрып, осы аймақтардың дамуына күшті 
серпін бердік. Бұл ақыры дұрыс шешім 
болды. Әлеуметтік-экономикалық көр-
сет кіштер едәуір артты, инвестиция 
ке ле бастады. Соның арқасында жергі-
лікті тұрғындардың тұрмыс сапасы да 
жақсара түсті. Дегенмен Үкімет жаңа 
облыстардың ахуалын бақылауда ұс-
тауға тиіс. Оларға көмектесу қажет.
Ме нің тапсырмаммен Абай және Шы-
ғыс Қазақстан облыстарында шекара 
маңындағы бірнеше аудан қалпына 
келтірілді. Мұны жұрт өте жақсы қа-
был дады. Жаңа аудандарда тіршілік 
жан данды, инфрақұрылым жақсара 
бастады.

Ауылды дамыту тұжырымдамасын-
да шекаралық аумақтарға қатысты 
жұмыстың негізгі бағдары айқындалған. 
Шеткері жатқан елді-мекендердің ахуа-
лы ел іргесінің бекем болуына тікелей 
әсер етеді. Бұл – стратегиялық маңызы 
бар мәселе. Сондықтан осы бағыттағы 
жұмысты белсенді түрде жалғастыру 
керек.

«Amanat» партиясы шекара маңын-
да ғы аудандарды дамытуға қатысты 
жаңа заң қабылдауды ұсынып отыр. 
Үкіметке депутаттармен бірге бұл 
бастаманы жан-жақты қарастыруды 
тапсырамын. Әдетте шекара маңын-
дағы аудандар арқылы маңызды кө-
лік-логистика дәліздері өтеді. Биыл 
автокөліктерге арналған 9 кеден бе-
ке тін жаңғырту жұмыстарын аяқтау 
керек. Соның нәтижесінде, мұндай бе-
кеттердің  өткізу мүмкіндігі 6 есе ар-
тады. Бұл жоба еліміздің транзиттік 
әле уетін нығайтуға едәуір үлес қосады.

Аймақтардың дамуындағы алшақ-
тық ты жою үшін нақты стандарттарға 

сүйене отырып инфрақұрылым, әлеу-
мет тік қамсыздандыру, экологиялық 
көр  сеткіштер және басқа да маңызды 
өлшемдер бойынша артта қалған өңір-
лерді анықтау қажет. Орталықтың күш-
жі ге рін осындай алшақтықты жоюға 
жұмылдыру керек. Сол үшін қазір Өңір-
лерді дамыту тұжырымдамасы әзір -
леніп жатыр. Құжатта аймақтар ара  сын-
дағы теңсіздікті жоюға және мекемелер 
арасындағы өзара іс-қи мылды 
жақсартуға бағытталған тың тәсіл дер 
қарастырылады.

Өңірлердің іс-қимылы нақты салаға 
жауапты мемлекеттік органдардың рес-
публикалық деңгейде атқарып жатқан 
жұмыстарына сәйкес жүргізілуі қажет. 
Іс-шаралар үйлесімді болуға тиіс. Бұл 
– барлық салаға қатысты мәселе. Мы-
салы, солтүстікке көктем енді келіп 
жатыр. Қар еріп, елді мекендерді қар -
ғын су басу қаупі туындайды. Был тырғы 
тасқыннан орталық та, жер гілікті билік 
те тиісті қорытынды жа сады деген 
тиісті ақпаратты алып жа тырмын. Жаз 
шыққан соң өрт қаупі кү шейеді. Табиғат 
апаттарының алдын алу, сақ тану 
шаралары үнемі назарда бо луы керек.

Мен жаппай цифрландыру мен жа-
санды интеллектіні барлық салаға ке-
ңі нен енгізу мәселесіне үнемі назар 
ау дарамын. Қазір қай елдің жаңа тех-
нологияларды өз пайдасына жарата 
алатыны, қай елдің көш соңында 
қалатыны анықталып жатқан шешуші 
кезеңге қадам бастық. Экономиканың 
барлық саласы және еңбек нарығы 
жасанды интеллектінің тікелей қаты-
суы мен түбегейлі өзгеріп жатыр. Адам-
зат тіршілігінің мәні мен қалыбы бас-
қаша сипат алып барады. Осы орайда, 
инновациялар экономикасы деген жа  ңа 
құбылыс пайда болды. Онда өз геше 
ойлау қабілеті, шығармашылық тұр-
ғыдағы жаңашылдық және әлеуметтік 
дағдылар алдыңғы қатарға шығады.

Жасанды интеллектіні қолдану 
бюд  жет қаражатын пайдалану тиім-
ді лігін барынша арттыруға, салық 
жә не кеден ісін жүргізудің сапасын 
жақ  сартуға, мемлекеттік сатып алу 
са ласын оңтайландыруға, сондай-ақ 
аза маттар мен мемлекет арасындағы 
өзара іс-қимыл үрдістерінің бәрін одан 
әрі жеңілдетуге мүмкіндік береді. Сол 
себепті цифрландыру және жасанды 
интеллект мәселелерімен жеке өзім 
айналысып жатырмын. Шетелдік ма-
ман дармен, кәсіпкерлермен кездесіп 
жүрмін. Жүздесулердің барлығы ресми 
жариялана бермейді. Бірақ бұл мәселе 
менің бақылауымда. Таяу арада, мүмкін 
жыл соңына дейін Астанада Smart 
city жобасы енгізілгенін хабарлаймыз. 
Бұл істе БАӘ, АҚШ компанияларымен 
ынтымақтастық орнаттық. Қытайдың 
құрылымдарымен де тығыз қарым-
қатынас жолға қойылған. Дәл осы 
бағытта Қазақстан нақты прогреске қол 
жеткізеді деп ойлаймын.

Құзырлы мемлекеттік органдар са-
рап шылармен және ІТ-мамандармен 
қоян-қолтық жұмыс істей отырып, 
артық шығындарды азайтуға, барлық 
саланың ашықтығын қамтамасыз етіп, 
өнімділігін арттыруға арналған тың 
тәсілдер іздеп тауып, оны қолданысқа 
енгізіп отыруға тиіс. Мен бұл мәселені 
ерекше бақылауда ұстаймын.

Экономиканың барлық саласына 
цифрлық технологиялардың енгізі-
луі еліміздің бәсекеге қабілетін арт -
тыратын ең басты фактор бо лу ға 
тиіс. Бұл жерде цифрлық актив тер 
ин дус триясы мен блокчейн тех-
нологиясын дамыту маңызды рөл 
атқарады. Цифрлық активтердің 
заң   ды айналымын қамтамасыз ету, 
кри п тоайырбастау қызметін жүр гі-
зу және цифрлық майнингке инвес-
ти  ция тарту үшін осы саланы реттеу 
ісін ырықтандыруда шұғыл шаралар 
қабылдау қажет. Бұл қадам еліміздің 
осы аймақтағы цифрлық қаржы техно-
логияларының орталығы ретіндегі рө-
лін арттырады. Сондай-ақ цифрлық 
актив тердің көлеңкелі айналымын 
азай  туға мүмкіндік береді әрі салық тү-
сі мін көбейтуге септігін тигізеді. Мұн да 
Америка ашып отырған жоқпын, Пре-
зидент Трамп басқаратын АҚШ әкім-
шілігі осы бағытқа ден қойды. Біз мұны 
ескеруіміз керек. Қазіргі заманда эко-
номика инновацияға негізделуі керек 
екені сөзсіз.

Біз ғылымды дамыту, соның ішінде 
қолданбалы зерттеулер жүргізу үшін 
көп жұмыс істеп жатырмыз. Ғылыми 
жаңалықтарды коммерцияландыруға, 
ғы лым мен өндірістің байланысын кү-
шей туге баса мән беріліп отыр.Деген-
мен Қазақстанда әлі күнге дейін бірде 
бір ғылым қалашығы жоқ. Алматы 
іргесіндегі «Алатау» инновациялық 
тех   но логиялар паркінің аумағында ғы-
лым қалашығын құру туралы идея бар 
екенін білемін. Үкімет осы бастаманы 
жан-жақты зерделеп, тиісті заң дайын-
дауы керек.

Ғалымдардың пікірінше, тиісті тә-
жіри бесі мен дәстүрі бар Курчатов 
қа ласы екінші ғылым қалашығы бо-
ла алады. Бірақ мынаны ескерткім 
ке леді: осы жоспардың бәрі шынайы 
есеп-қисапқа және табанды жұмысқа 
негізделуге тиіс. Көзбояушылық пен 
көпірме сөзге әбден тойдық. Енді оның 
сұрауы қатты болады.

Біз бастама көтеріп, кейіннен оны 
ұмытып кетеміз. Тіпті желге ұшады 
деуге болады. Бұл жазылмас дертке 
айналды. Жоспарда бәрі әдемі, әсі-
ресе, оны ғалымдар түзіп жатса, бұл – 
жақсы. Бірақ нақты есеп керек. Оның 
ішінде бюджеттің мүмкіндігі ескерілгені 
жөн. Бастысы, осы жоспарлардың 
тиімді орындалуы. Сондықтан мен ұсы-
ныстың жалпы қабылданғанын ес кертіп 
отырмын. 



Шын мәнінде, ғылым қалашығы 
керек. Оларды Алматыда, Курчатовта 
салу ақылға қонады. Бірақ Үкімет те, 
ғалымдар мен салалық ми нистрлік 
те нәтиже шығару қажет екенін 
түсінгені жөн. Біз ғалымдарды шетелде 
тағылымдамадан өткізу тәжірибесін 
енгіздік. Бірақ ғылымға мүлде қатысы 
жоқ ғалымдар шетел асты. Мен 78 
жасында «Болашақ» бағдарламасымен 
оқуға барған кісіні білемін. 78 жаста 
қайдағы «Болашақ»? Көп істің соңы 
осындай түсініксіз жағ дайларға ұласып 
кетеді.

Келесі мәселе. Туризм аймақ тар дың 
дамуына серпін беретін сала болуға тиіс. 
Жергілікті жердегі рес публикалық және 
халықаралық іс-шаралар өңірлердің 
туристік әлеуе тін арттыруға ықпал ете-
ді. Биыл Таразда өтетін «Достастық 
жәр меңкесі» осындай жобаның бірі 
бол мақ. Жәрмеңкеге көптеген елдің 
қолө нершілері мен ауыл шаруашылығы 
мамандары шақырылды. Бұл іс-шара 
серіктес елдермен экономикалық бай-
ланысымызды одан әрі күшейтеді.
Со нымен қатар ең көне сауда және 
мә дениет орталығының бірі – Тараз 
қаласының беделін арттыра түседі, об-
лысқа жаңа инвестиция тартуға және 
турис тердің көптеп келуіне септігін 
тигізеді.

Жалпы, әр аймақта жұртшылық 
асы ға күтетін әрі дәстүрге айналған 
осындай маңызды мәдени-туристік іс-
ша ралар өтіп тұрады. Оны негізінен 
демеу шілердің қаражаты есебінен 
ұйым дастырған жөн. Іс-шараларды 
жыл бойы жалғасатындай етіп біркелкі 
бө  лу, бренд ретінде қалыптастырып, 
жар намалау қажет. Әрбір оқиға бұқа-
ра лық ақпарат құралдары арқы лы 
көрсетіліп, ел ішінде және шетел-
дерде жұрт назарына ілігуге тиіс. Мұ-
ның бәрі адамдардың аймақтарға 
қызығушылығын арттырып, туризмді 
дамытуға мүмкіндік береді. Туризм – 
бизнес пен экономиканың тұтас саласы. 
Ма мандарды даярлау қажет.

Табиғи байлығымен, жан-жануарлар 
дүниесімен бүкіл әлемге танымал елі-
міздің биологиялық әралуандығын 
қор ғау айрықша маңызды міндетке ай-
налды. Кеше жұмыс секциясы кезінде 
«Ауыл» партиясының өкілдері киіктер 
туралы мәселе көтергенін білемін. Ай-
мақтардағы шаруалардан да осыған 
қа тысты өтініштер-хаттар келіп жатыр.
Рұқ сатсыз аң аулағандарға жазаны 
кү шейту үшін менің бастамаммен 
2019 жылы заңнамалық шаралар қа-
былданды. Осы және басқа да жан-
жақты шаралардың нәтижесінде елі-
міздегі киік саны күрт артты. Қазір 
оларға жойылып кету қаупі төніп 
тұрған жоқ. Бірақ енді, басқа мәселе 
туындады. Ауыл шаруашылығы зар-
дап шегіп жатыр. Эпизоотиялық ахуал-
дың да күрделеніп кету қаупі бар. Жал-
пы, экожүйеге түсетін салмақ арт ты. 
Үкіметке білікті мамандарды жұмыл-
дыра отырып, осы мәселені жан-жақты 
зерделеуді және байыпты шешім қа-
был дауды тапсырамын.

Біз Балқаш көлінің айналасында 
Тұ ран жолбарысының популяциясын 
қал пына келтіруге кірістік. Бұл – шаруа-
шылық қызметке байланысты шешуге 
тура келетін көптеген мәселемен қа-
тар жүретін күрделі міндет. Келесі 
кезекте ілбістерді сақтап, оның санын 
көбейтуіміз керек.

Адамзаттың бүлдіргі іс-әрекетінің 
кесірінен Каспий итбалығы, қызғылт 
қо қиқаз және басқа да ерекше жан-
жануарлар мен өсімдіктер әле мі-
не қатер төніп тұр. Ащы да бол са 
шындық осы. Біз табиғаттың осы бір 
сыйына барынша назар ауда рып, оны 
сақтай білуіміз қажет. Сон дықтан Ха-
лықаралық биологиялық әралуан-
дық ты қорғау қорын құру керек деп 
санаймын.

Мен Мемлекет басшысы ретінде 
бұл ауқымды жұмыстың маңызы ора-
сан зор екенін көрсету үшін осы қоғам-
дық ұйымға өзім жетекшілік етуге 
дайынмын. Бұған қоса, біз тағы бір 
қа зынамыз – тазыны халықаралық 
тізімге енгізе алғанымызды айта кет-
кім келеді. Аң аулайтын айрықша қа-
сиеттері бар қазақы иттің тұқымын 
ен ді бүкіл әлем біледі. Жақында мен 
Парижде Елисей сарайында болдым. 
Франция Президенті Эмманюэль Мак-
ронға сыйлаған қос тазыны көрдім. 
Фран циялықтар тазылардың ерекше 
қа бі летіне тәнті.

Сонымен бірге тазалық мәселесі 
әрдайым назарда болуға тиіс.Былтыр-
дан бері елімізде «Таза Қазақстан» 
ак циясы жүріп жатыр. Бастамаға аза-
мат тар жаппай қолдау білдірді. Акция 
жалпыұлттық сипатқа ие болды.Күн 
жылынып келеді, енді жұрт сенбілікке 
шығып, айналасын тазалайды. Бұл – 
өте дұрыс. Мен бұған дейін де айттым, 
«Таза Қазақстан» – жай науқан емес. 
Бұл әр адамның және барша халықтың 
күнделікті дағдысы, өмір салты болуы 
қажет.

Баршаңызға мәлім, екі жыл бұ рын 
менің тапсырмаммен «Жайлы мек-
теп» ұлттық жобасы басталды. Жо-
баның негізгі мақсаты мектептегі орын 
тапшылығын жою, сондай-ақ апат ты 
және үш ауысымды мектептер мәсе-
лесін шешу болды. Ақмола облысы 
ұлттық жоба бойынша салынатын 
барлық мектептің құрылысын бірінші 
болып аяқтады. Аймақта 12 мыңнан 
астам оқушыға арналған жаңа білім 
ошақтары ашылды. Басқа облыстарда 
құрылыс барысы мәз емес. Үкімет пен 
«Самұрық-Қазына» қоры бұл жұмысты 
қолға алуы керек. Мен таяу арада 
тексеремін.

Биыл елімізде 500 мың оқушыға 

арналған екі жүзден астам мектеп 
салынады. Мына жайтты қаперде ұста-
ған жөн: барлық жерде тек «Жайлы 
мектеп» жобасы аясында мектеп са-
лу міндетті емес. Сапалы салынған 
қа рапайым мектептерге де сұраныс 
жоғары. Жуырда Талдықорғанға бар-
дым. Ондағы қазақ мектебі қарапайым 
болса да тартымды. Осындай мек-
теп  терді барлық жерде салу ке рек. 
Өйткені «Жайлы мектептер» айтар-
лықтай қымбат, оны әр облысқа са-
ла берудің қажеті де шамалы. Үш 
жылда 1300, соның ішінде ауылдағы 
900 білім ордасын жаңғырту қажет.
Жа ңа оқу жылына дейін мемлекеттік 
және жекеменшік мектептің барлығы 
балалардың қауіпсіздігін қамтамасыз 
ететін арнайы құралдармен жабдықта-
луға тиіс.

Бүкіл ел бойынша медицина ин-
фра құрылымын барынша дамыту жұ-
мыстары жалғасады. Осы жылдың 
соңына дейін «Ауылда денсаулық 
сақ тауды жаңғырту» ұлттық жобасы 
аясында 188 медицина нысаны са-
лынады. Риддерде көпбейінді ауруха-
наны, Өскеменде гематология орта лы-
ғын, Ақтауда жедел жәрдем стан сасын, 
Алматыда Жұқпалы ауру лар ұлттық 
ғылыми орталығын, Астанада Ұлттық 
ғылыми онкология орталығының жаңа 
ғимаратын пайдалануға беру қажет. 
2026 жылы 32 аудандық орталық ауру-
ха наны жаңғырту, сондай-ақ Қызы-
лорда және Маңғыстау облыс тарын-
дағы ауруханаларды салып бітіру 
ке рек. Жұмысты аяқтау мерзімін бұзуға 
болмайды.

Тұрғындарға, әсіресе әлеуметтік жа-
ғынан осал топтағы азаматтарға бас-
пананың қолжетімді болуы – тұрмыс 
сапасының жақсарғанын білдіретін 
не гізгі көрсеткіш. Былтыр мемлекет 
осы санаттағы адамдар үшін 21 мыңға 
жуық пәтер сатып алды. Соңғы екі жыл-
да бірқатар қалада (Семей, Тараз, 
Кен тау, Орал) ерекше қажеттілігі бар 
адамдарға арналған заманауи оңал-
ту орталықтары бой көтерді. 2026 
жыл дың аяғына дейін Ақтөбеде, Аты-
рауда, Көкшетауда, Шымкентте жә-
не Талдықорғанда дәл осындай ор-
талықтар ашу қажет. Бұдан бөлек, 
әрбір облыс орталығында ерекше қа-
жеттілігі бар, соның ішінде аутизмге 
шалдыққан балаларды оңалту және 
дамыту орталықтарын құру керек.
Өкінішке қарай, дүние жүзінде осындай 
диагнозы бар балалардың саны жыл-
дам өсіп барады. Мұндай жағдай Қа-
зақстанда да бар. Аталған дертке 
шалдыққан балалардың ата-аналары 
Астанаға барып, ем алуға мәжбүр. 
Үкімет пен әкімдерге осы мәселені 
шешуге дереу кірісуді тапсырамын. Әр 
облыс орталығында ерекше қажеттілігі 
бар, аутизм дертіне шалдыққан бала-
ларға арналған нысандар болуы ке-
рек. Демеушілердің және «Қазақстан 
халқына» қорының көмегімен осы ма-
ңызды жұмыста белгілі бір ілгерілеу 
бар. Үкімет пен әкімдер бұл шаруаны 
жан дандыруы қажет.

Қазақстанда ерекше қажеттілігі бар 
әрбір баланың толыққанды білім алу-
ға мүмкіндігі болуы керек. Бұл – өте 
маңызды мәселе. Сондықтан жыл со-
ңы на дейін осындай балаларға жан-
жақты қолдау көрсету ісін реттейтін 
жаңа заң әзірлеу керек. Ұлттық құрыл-
тай дың отырыстарын әр облыста өт кі-
зудің ұтымды тұсы бар. Алқалы жиын-
да аймақтың дамуына қатысты өзекті 
мәселелер де қаралады.

Менің тапсырмаммен бүгінгі бас-
қосуға Ақмола облысының бір топ 
азаматы қатысып отыр. Олардың ішінде 
ардагерлер, зиялы қауым өкілдері, 
қо ғам белсенділері, кәсіпкерлер мен 
жастар бар. Мен осы аймақтың да-
муына айрықша мән беремін. Жалпы, 
облыстың экономикалық-әлеуметтік 
жағ  дайы жақсы. Бұл мәселе бойынша 
ма ған әкім Марат Ахметжанов есеп 
бер ді. Енді Ақмола облысындағы кей-
бір бастамалар мен жобаларға назар 
аударғым келеді.

Өздеріңіз білесіздер, мен 2025 жыл -
ды «Жұмысшы мамандықтары жы-
лы» деп жарияладым. Бұл – кәсіп тік 
және техникалық білім беру сала сын 
жаң ғыртуға және жұмысшы ма ман-
дар дың қоғамдағы беделін арт тыруға 
ар налған маңызды шешім. Жас тар-
дың мүмкіндігін арттырып, кәсіби ба-
ғыт-бағдар беруге баса назар ау да-
ру қажет. Олардың сұранысқа ие 
жұ мысшы мамандықтарды меңге руі  не 
жағдай жасау керек. Бұл – өңір бас -
шы ларының бәрінің міндеті. Жас тар-
дың заман талабына сай білім алуын 
қамтамасыз ету үшін Үкімет пен облыс 
әкімдігі Қосшы қаласында халық ара-
лық деңгейдегі колледж ашуы керек. 
Қаланың Астана іргесінде тұр ға нын 
және тұрғындарының саны тез өсіп ке-
ле жатқанын ескерсек, бұл – өте өзек ті 
мәселе.

Қазірдің өзінде алыс-жақын шетел-
дерге кеңінен танымал Бурабай же-
рі нің мол мүмкіндіктері бар. Осы 
курорттық аймақты дамытудың 2029 
жылға дейінгі кешенді жоспары қа-
был данды. Оны жүзеге асыру үшін 
шамамен 140 миллиард теңге бө лі-
неді. Қаржының жартысына жуығы 
– жеке инвестициялар. Үкімет пен об-
лыс әкімдігі құжатта көрсетілген мін-
дет терді сапалы орындауға тиіс. Ең 
алдымен Щучинск-Бурабай курорттық 
аймағындағы инфрақұрылымды да-
мыту қажет. Барлық экологиялық талап-
тар қатаң сақталуға тиіс. Ту ристерге 
әлемдік стандарттарға сай қызмет 
көрсе тілуі керек. Жаңадан салынатын 
Кон гресс-орталық Бура байдың бетке 
ұстар орны болуы қажет. Орталық іске 

қосылатын бол са, демалыс аймағына 
жұрттың қы зығушылығы да арта түседі. 
Сондай-ақ туристік маусымнан тыс 
уақытта адамдар көптеп келе бас-
тайды. Үкімет пен әкімдікке осы мә-
селені тыңғылықты қарастыруды тап-
сы рамын.

Облыстың орасан зор туристік 
әлеуеті Шучинск-Бурабай аумағымен 
ғана шектелмейді. Демалыс аймағы 
ре  тінде мүмкіндігі мол Зеренді, Сан-
дықтау, Ақкөл және басқа да жерлерді 
жан-жақты дамыту қажет. Аймақтағы 
көрікті әрі киелі орындардың бәрі өзара 
кіріктіріліп, үйлестірілген ауқымды ту-
рис  тік кластер қалыптастыру ма ңызды. 
Бұл ретте жеке туристік нысандар 
салу үшін жер телімдерін бөлген кезде 
заңның сақталуын мұқият қадағалау 
керек. Облыстағы ерекше табиғи-кли-
маттық жағдай заманауи сауықтыру 
кешен дерін ашуға зор мүмкіндік береді.
Спорт тың түрлі саласынан, әсіресе, 
қыс қы спорттан ұлттық құрамаларды 
даярлау үшін өңірдегі спорт базаларын 
дамыта беру керек. Ақмола облысының 
өкілдері қысқы спорт түрлері бойынша 
әлемдік және құрлықтық бәсекелерден 
ел қоржынына жүлде салуға үнемі мол 
үлес қосып жүр.

Елімізде футболды дамытуға ба-
са мән беру керек деп санаймын.
Де меу шілер қаржысы есебінен об-
лыс   тық стадиондардың көпшілігін жаң-
ғырту қажет немесе жаңа футбол ста-
диондарын салуды қолға алған жөн. 
Бұл мәселені бақылауда ұстаймын. Әр-
бір облыс, аудан орталығында, кент пен 
ауылда балаларға арналған футбол 
алаңы болуға тиіс. Бұл – алдағы екі 
жылдың міндеті. Оның орындалуын 
тексереміз. Сонда ғана біз бүкіл әлемге 
танымал әрі әлеуметтік, бұқаралық 
спорт саналатын осы ойынды жаңа 
деңгейге көтере аламыз. Балаларды, 
жасөспірімдерді футболға қызықтыру 
арқылы лудомания, нашақорлық мәсе-
лесін біршама шешуге болады. Осы 
салаға жауапты министрлік, Футбол 
феде рациясы, жергілікті атқарушы 
органдар, кәсіпкерлер клубтық фут-
болды коммерцияландыруға нақ ты 
кірісуі керек. Клубтар облыстық бюд-
жеттерге ғана арқа сүйемей, шетел-
дердегі секілді өздері де табыс табуды 
үйренуі керек. Сондықтан мен кәсіп-
керлерді клубтық футболға бизнес 
ретінде қарауға шақырамын. Футбол 
клуб тары жекеменшікке өтпей, іс алға 
баспайды. Бұл – әлемдік тәжірибе. 
Клуб тар жекеменшік болса, шетел 
спорт шыларын шақыру құқығына ие 
болады.

Спортты насихаттау, оны әсіресе 
балалар мен жасөспірімдер арасында 
дәріптеу – ұлт саулығының кепілі. Соң-
ғы жылдары мемлекет қолдауының 
нәтижесінде балалар спорты қарқынды 
дами бастады. Бірақ бұл – жеткіліксіз.

Сондай-ақ бизнес өкілдері өскелең 
ұрпақты дене шынықтыруға және 
спортқа баулу ісіне зор үлес қоса 
алады деп ойлаймын. Астанада шығар-
машылыққа арналған үйірмелерді де, 
жеке леген спорт секцияларын да ашып, 
көпке үлгі болып отырған жекеменшік 
Балаларды дамыту орталығы бар. Бұл 
тәжірибені басқа аймақтарда да қол-
данған жөн.

Мемлекет барлық аймақта спорт 
инфрақұрылымын дамытуға баса мән 
береді. Биыл Астанада Ұлттық спорт 
университетінің, Түркістанда ескек 
есу спортына арналған каналдың, Қы-
зыл ордада футбол стадионының, 
Жетісу облысында дене шынықтыру-
сауықтыру кешенінің, Оралда ерекше 
қажеттілігі бар адамдарға арналған 
спорт кешенінің құрылысы аяқталады.
Биыл Көкшетауда көпфункционалды 
спорт кешенінің құрылысы басталады. 
Бұл Қазақстанда теңдесі жоқ орта-
лық болмақ. Осы жобаны арнаулы 
мемлекеттік қордан, яғни заңсыз актив-
терді қайтару есебінен қаржы лан дыру 
керек. Үкіметке осы мәселені пысық-
тауды тапсырамын.

Үш жылдың ішінде екі триллион 
теңгеден астам заңсыз активтер елге 
қайтарылды. Бұл қаржының аймақ-
тардағы өзекті экономикалық және 
әлеуметтік мәселелерді ше шуге жұм-
салып жатқаны өте маңызды. «Қуатты 
аймақтар – қуатты ел» ұстанымы – 
менің саяси бағдарымдағы мызғымас 
қағиданың бірі. Үкімет осы қағиданы 
не гізге ала отырып, облыстардың енші-
сіндегі әлеуметтік салықты сақтап қалу 
туралы шешім қабылдады. Алайда 
облыс әкімдері бюджет қаржысын 
үнемдеп, тиімді пайдалануы керек.

Елге пайдасы тиетін әлеуметтік 
маңызы бар жобаларға басымдық беру 
қажет. Бүгін айтылған бастамалар мен 
жобалар аймақтардың біркелкі да-
муына ықпал етіп, еліміздің одан әрі 
өркен деуіне жол ашады деп сенемін.

Құрметті отандастар!
Әлемдегі ауқымды өзгерістерге 

бар шамыз куә болып, тіпті, оған өзіміз 
де қатысып жатырмыз. Бұл үрдіс тің 
жалғаса берері сөзсіз. Басты ха лық-
аралық мәселелерді ше шуге қа тысты 
жаңа пайымдар мен нарра тивтер, 
ерекше көзқарастар мен тәсілдер 
пайда болды. Бұрын-соң ды бол-
маған қақтығыстар, ушыға түскен 
сенім дағдарысы, қадір-қасиеті кете 
бастаған халықаралық құқық, эко но-
ми калық шайқастар қазіргі әлемнің 
басты сипатына айналды. Мұның бәрі 
жаңа технологиялық қалып орныққан, 
маңызды ресурстар үшін талас-тар-
тыс күшейе түскен, өндіріс және сау-
да-логистика байланыстары қайта құ-
рылып жатқан, техногендік және та биғи 
апаттар туындаған кезеңге тұс па-тұс 
келіп отыр.

Беделді саясаткерлер мен сарап-
шылар «дүние жүзі жаппай берекесіздік 
жайлаған немесе болашағы бұлыңғыр 
жаңа заманның қарсаңында тұр» 
деген пікір білдіре бастады. Басқаша 
айтқанда, әлемдегі ескі тәртіп күйреп 
жатыр, ал жаңа дәуірдің сұлбасы 
әлі нақты айқындалған жоқ. Көз ал-
дымызда тарихтың жаңа айналымы 
бас талып жатыр. Жаһандану үде рі-
сі нің мән-маңызы жоғалып барады. 
Мем ле кеттік ұлтшылдық, ықпал жүр-
гізетін аумақтарды бөліске салу, 
әлем дік саясатта аймақтарға бөліну 
үрдісі алдыңғы қатарға шықты. Демо-
кратиялық моральдық делініп жүрген 
құндылықтар, оның ішінде ЛГБТ 
көптеген елге ондаған жыл бойы 
таңылып келді. Осындай желеумен 
халықаралық үкіметтік емес қорлар 
мен ұйымдар көптеген елдің ішкі 
ісіне негізсіз араласты. Оның түпкі 
мақсаты бар болғаны ұрлық, яғни сан 
миллиардтық бюджетті қалтаға басу 
екен. «Даму мен демократия», «адам 
құқықтары», «баспасөз бостандығы», 
«сыбайлас жемқорлыққа қарсы күрес» 
деп ұрандатып жүргендердің бәрінің 
дерлік жеке байлығы жалақысының 
мөлшеріне еш сай келмейді.Сон дық-
тан Президент Трамп бастаған Аме-
рика әкімшілігінің жаппай қызмет 
бабын асыра пайдалануға қатысты 
оқиғаларды анықтауға және «тұңғиық 
мемлекет» ұғымына тән саяси екі жүз-
ділікті әшкерелеуге, дәстүрлі мо раль-
дық құндылықтарды қалпына келтіруге 
бағытталған жұмыстары қол дауға 
лайық. АҚШ-та жасалып жатқан шаруа-
ның бәрі бүкіл әлемге тікелей әсер 
ететіні баршаға мәлім.

Біз тарих, дәстүр және қазіргі за-
ман құндылықтарын әрдайым бір дей 
ұстанып келеміз. Жұртты саяси праг-
матизмге шақырып, қоғамда Заң мен 
тәртіпті орнықтыру маңызды екенін 
бұрыннан айтып жүрміз. Қазір әлемде 
болып жатқан оқиғалар біздің бағ-
да рымыздың дұрыс екенін көрсетті.
Әрине, шетелдегі жағдайды үнемі еске-
ріп отыру маңызды. Бірақ біз алды-
мен өз еліміздің ішкі мәселелеріне ден 
қоюымыз керек.

Біз ұлттық мүддемізді қорғау 
үшін алдағы уақытта да ұтымды 
әрі байыпты әрекет етуіміз қажет. 
Талай заманнан келе жатқан өкпе-
реніштерден, өткенге құр мақтанудан 
және бәрін орынсыз сынап-мінеуден 
арылу қажет. Әлеуметтік масылдық 
пен саяси таяздыққа мейлінше жол 
бермеуге тиіспіз. Шектен шығып, тым 
асыра сілтейтін көзқарастарға ба рынша 
тосқауыл қойған жөн. Өйткені бұл дүние 
ақ пен қарадан ғана тұрмайды.

Кез келген мәселеде өзгелерді 
айып тап, қара бұлтты төндіре беруге 
болмайды. Қоғам санасындағы осын дай 
құбылыстар ұлтымызды идео логиялық 
және мәдени тұрғыдан әлсіретеді. Тіпті, 
еліміз қазіргі қаті гез әлемде өзгелерге 
жем болуы мүмкін. Бір сөзбен айтсақ, 
біздің ұлттық ой-санамыз мықты 
болуы ке рек. Жаһанды белгісіздік жай-
ла ған бұлыңғыр заманда бәсекеге 
барынша қабілетті болу үшін барлық 
жағынан кемел ұлт болуымыз қажет.
Бұл – өркениетті, икемді, мақсатшыл 
жұрт болу деген сөз. Біз үшін ешкім 
елімізді дамытып, көркейтіп бермейді.
Қазақстан өз азаматтарымызға, яғни 
бізге ғана керек. Біз өз мүмкіндігіміз бен 
күш-қуатымызға арқа сүйеуіміз қажет.
Сондықтан ұлт ретінде алға басуға не 
кедергі болса, соның бәрінен арылып, 
сапалы ұлт болуға тиіспіз.

Елімізді жаһанға жайылып келе 
жатқан өзгерістерге дайындап, Қазақ -
станды кез келген сын-қатерге төтеп 
бере алатын қуатты мемлекет етуіміз 
керек. Бұл – менің Президент ретіндегі 
басты миссиям. Бұл – тұтас ұлтымызға 
ортақ маңызды міндет. Әр азамат 
мына бір қарапайым қағиданы терең 
ұғынуға тиіс: бір орында тұрып қалмай, 
үнемі өзін жетілдіре білген адам 
міндетті түрде табысқа жетеді.Бәсекеге 
қабілетті ұлт дегеніміз – осы.

Біз қолға алған реформалар елдің 
дамуына зор серпін берді. Қоғам-
ның өзгерістерге деген үмітін оятып, 
әділ дікке деген сенімді қалпына 
келтірді. 2019 жылдан бері Қазақстан 
экономикасының нақты өсімі 15,6 
пайыз болды. Еліміздің ішкі жалпы 
өнімі 288 миллиард долларға жетті, ал 
жан басына шаққандағы ішкі жалпы 
өнім 46 пайызға дейін артып, 14 
мың доллардан асты. Сыртқы сауда 
айналымы 45 пайызға жуық өсіп, 
140 миллиард доллар болды. Негізгі 
капиталға салынатын инвестиция бір 
жарым есеге ұлғайды. Былтыр оның 
көлемі 19 триллион теңгеден асты.
Инвес тиция білім-ғылым саласына 
5 еседен астам, көлік саласына 3 
есеге жуық, денсаулық сақтау және 
әлеуметтік қызмет көрсету саласына 
3,5 есе көп салынды. Осы уақытта 500-
ден астам мектеп бой көтерді. Көптеген 
денсаулық сақтау, спорт және басқа 
да әлеуметтік нысандар ашылды. 4400 
шақырымға жуық автокөлік жолдары 
салынды және жөнделді. Жаңа темір 
жол желілері пайдалануға берілді. 
Ондаған өндіріс орны іске қосылды.
Мемлекет ауыл еңбеккерлерін қол-
дау ды барынша күшейтті. Былтыр 
күзде 27 миллион тонна астық жинап, 
рекордтық көрсеткішке қол жеткіздік.
Кәсіпкерлікті дамытуға әрдайым баса 
назар аударылады. Тұрғын үй құры-
лы сының қарқыны едәуір өсіп, былтыр 
19 миллион шаршы метр баспана пай-
далануға берілді. Бұл да – бұрын-соңды 
болмаған жетістік.

2019 жылдан бері елімізде 250-
ден астам жатақхана салынды. Соның 
нәти жесінде орын тапшылығы 6 есе 
қысқарды. Студенттер саны ұдайы кө-
бейіп, жоғары оқу орындарында 624 
мың азамат білім алып жатқанына 

қарамастан, осыған қол жеткізе алдық. 
Бұл – жоғары көрсеткіш. Еліміздің 90 
мыңнан астам азаматы шетелде оқи-
ды. Бұл біздің қоғамның ашықтығын 
көр сетеді.

Азаматтарымыз демалу үшін ше-
телге жиі шығатын болды. Біздің көк 
төлқұжатымыз әлемдегі 92 мемле-
кет тің аумағына визасыз емін-еркін 
кіруге мүмкіндік береді. Қазақстан – 
халықаралық аренада зор құрметке 
ие мемлекет, біздің елімізді «орта 
держава» деп атайтын болды. Біріккен 
Ұлттар Ұйымының Бас Ассамблеясы 
Алматыда Орталық Азия мен Ауғанстан 
үшін Орнықты даму мақсаттары 
жөніндегі Біріккен Ұлттар Ұйымының 
аймақтық орталығын ашу туралы қа-
рар қабылдады. Осы шешім еліміздің 
әлем  дегі ықпалы мен беделі зор екенін 
аңғартады. Бұл деректер бәріміз бір ел 
болып атқарған жұмыстың бір парасын 
ғана көрсетеді.

Біз барлық сын-қатерді сенімді 
түр де еңсеруді және мәселенің бәрін 
байыппен, іскерлікпен шешуді үйрендік.
Ешқашан популизмге, менмендікке 
және жалған ұранға жол берген жоқ-
пыз. Әрдайым әділ диалог орнатуға 
ұм тылдық, қиындықтар пен қауіп-
қатер лерді жасырмай, турасын айттық. 
Нақты ахуалды боямасыз көрсеттік, бос 
уәде де берген жоқпыз. Ащы шындық 
бәріне бірдей ұнай бермейді. Бірақ 
мұндай қадам жағдайға тура қарап, 
жалған үмітке алданбау үшін керек.
Әдемі сөйлеп, уәдені үйіп-төккендер 
емес, мақсат жолында үздіксіз алға 
ұмтылып, жұртқа жаға бермесе де, аса 
маңызды шешім қабылдай білетіндер 
табысқа жетеді. «Еңбек жолы мұратқа 
жеткізеді». Бұл – біз атқарып жатқан 
жұмыстың басты қағидасы.

Қазір геосаяси ахуал ушығып тұр. 
Мұндай кезде ел бірлігін, қоғамдағы 
татулық пен тұрақтылықты көздің 
қара  шығындай сақтауымыз керек. 
Бұл – тұрақты дамуға қажетті ең бас-
ты шарт. Еліміз терең әрі жан-жақ-
ты реформаларға енді ғана кірісті. 
Алдымызда күрделі жол тұр. Біз 
озық ойлы ұлт ретінде тек қана алға 
қарауымыз керек. Алдағы бірнеше он 
жылдыққа көз тігіп, ауқымды ша руа-
ларды кезең-кезеңімен атқа руымыз 
қа жет. Біз ұзақ мерзімге арнал ған мақ-
сатқа ұмтылуымыз керек.Келе шегіміз 
қандай болуы керек екенін нақты білуге 
тиіспіз. Себебі дұрыс мақсат қоя білсек 
қана, табысқа жете аламыз.

Тәуелсіздігіміздің 40 жылдығы жа-
қындап келеді. Осы маңызды белеске 
қандай жетістікпен жетерімізді, оған 
дейін қандай тарихи міндеттерді орын-
дауға тиіс екенімізді нақты білу маңызды. 
Біз шындыққа тура қарауымыз керек. 
Еліміз бәрінен оза шауып, барлық 
салада және барлық бағытта бірінші 
қатарда бола алмайтынын түсінуіміз 
қажет. Сондықтан біз өзіміздің бас-
қалардан басым түсетін мықты тұс-
та рымызды жақсы білуге тиіспіз.Ме-
ніңше, Қазақстанның кемінде төрт 
салада орасан зор мүмкіндіктері бар. 
Атап айтқанда, цифрландыру ісі мен 
жасанды интеллект, көлік тасымалы, 
энергетика, агроөнеркәсіп кешені сала-
ларында елімізді қамтамасыз етіп қана 
қоймай, аймақтық, тіпті, жаһандық ау-
қымда ықпалымызды жүргізе ала мыз. 
Бұл қатарға адам капиталын да қосуға 
болады.

Цифрландыру және жасанды ин-
теллектіні қолдану ісінде еліміз зор 
же тістікке жете алады. Біз қазірдің 
өзін де Біріккен Ұлттар Ұйымының 
Элек тронды үкіметтің даму деңгейі 
жөніндегі рейтингінде 190 мемлекеттің 
ішінен алғашқы 25 елдің қатарына 
кіріп тұрмыз. Бірақ мұнымен шектеліп 
қалуға еш болмайды. Қазақстанға кел-
ген шетелдіктерді мұндағы элек трон-
дық жүйенің айтарлықтай дамуы таң-
ғалдырады.

Жоғары технологиялар экономи-
ка ның және мемлекетті басқару ісінің 
барлық саласын дамытуға тың серпін 
беріп, алға бастайды. Үкімет озық 
цифрлық тәсілдерді және жасанды ин-
теллектіні жаппай енгізу үшін қолайлы 
орта қалыптастыруға арналған жұмыс-
ты еселеп күшейтуге тиіс. Біз мә-
ліметтерді сақтайтын және өңдейтін 
мықты желі түзіп, технологиялық өнім-
дерді жаппай экспорттауға кірісуіміз 
керек. Цифрландыру ісін табысты 
жүргізу және жасанды интеллектіні 
жаппай енгізу еліміздің энергетикалық 
әлеуетіне тікелей байланысты. Әлем-
нің цифрландыру ісіне және жа санды 
интеллектіге негізделген жаңа тех но-
логиялық қалыпқа көшуі энер гияны көп 
қажет ететін үдеріс екенін түсіну керек. 
Мұндай жағдайда аймақтағы және 
дүние жүзіндегі энергия тапшылығы 
үздіксіз арта береді. Сондықтан Қа-
зақстан өзін электр қуатымен толық 
қам тамасыз етіп қана қоймай, оны 
әлемдік энергетика нарығына да экс-
порттайтын ірі елге айналуы керек. Бұл 
– уақыт талабы.

Азаматтарымыз референдумда бі -
рінші атом электр стансасын салу ту-
ралы шешімге қолдау көрсетіп, осы 
стра тегиялық міндетті орындауға жол 
ашып берді. Бұл қадам алыс бола-
шақтағы ахуал қалай болатынын 
ескере отырып, энергетика саласын 
кешенді түрде, жан-жақты ойластырып 
дамыту қажеттігін көрсетеді. Мәселе 
еліміздің энергияға деген қазіргі сұра-
нысын қанағаттандыруға ғана тіреліп 
тұрған жоқ.

Біз үшін ел экономикасының онда-
ған жыл бойы қарқынды дамуына берік 
негіз болатын жаңа энергетика саласын 
қалыптастырудың стратегиялық ма-
ңызы бар. Мен, дәл сол себепті, Қа-
зақ станға бір емес, үш атом электр 
стансасын салып, ақырында толық-
қанды ядролық кластер қалыптастыру 
қажет деп есептеймін. Осы міндеттің 

айрықша маңызды екенін ескеріп, мен 
Президент жанындағы Ядролық энер-
гетика агенттігін құру туралы шешім 
қабылдадым.

Біз газ бен көмір өндіру ісіндегі 
мүмкіндіктерімізді, сондай-ақ жаңар-
тылатын қуат көздерінің әлеуетін толық 
пайдалануымыз керек. Бұған кешенді 
көзқарас қажет.

Жер көлемі жөнінен әлемде тоғы-
зыншы орын алатын еліміздің, жал-
пы, көлік-транзит саласында зор мүм-
кіндіктері бар. Бұл – айрықша назар 
аударуды талап ететін стратегиялық 
бағыт. Дүниежүзілік сауда-саттыққа 
тікелей байланысты болғандықтан 
оған барлық әлемдік державалар көңіл 
бөледі. Қазір халықаралық қатынас 
көлік-логистикалық бағыттар мен мүм-
кіндіктерді дамытуға ден қояды. Бұл 
іспен айналысуға біздің географиялық 
орналасуымыз ықпал етіп отыр. Қа-
зақстанды Еуразияның көлік-логис-
тикалық хабына айналдыруға көп күш 
жұмсауымыз қажет. Бұл міндеттің де 
стратегиялық сипаты басым.

Қазақстанның ауыл шаруа шы-
лы ғын дағы әлеуеті зор екені белгілі. 
Енді соны тиімді пайдаланатын кез 
келді. Еліміздің әуелгі мүмкіндіктеріне 
қарасақ, біз әлдеқашан әлемдегі 
алпауыт аграр лық мемлекеттің бірі 
болуға тиіс едік. Бірақ ауыл ша руа -
шылығына қажетті қаржы са лынған 
жоқ. Оған қоса бұл салада жем-
қорлықпен айналысатын ала яқ тар 
белең алды. Олардың ішін де мем ле-
кет тік қызметшілер де болды. Жалған 
мәліметтердің кесі рі нен мемлекет қағаз 
жүзіндегі мал са нына жылдар бойы 
субсидия төледі.Қазір қордаланған 
мәселенің бәрін ше шіп, агроөнеркәсіп 
кешенін жаңа деңгейге көтеру үшін көп 
жұмыс жа салып жатыр. Біз алдағы бес 
жылда ауыл шаруашылығының жалпы 
өнімін екі есе көбейтіп, осы саладағы 
еңбек өнім ділігін үш есе арттыруымыз 
керек. Бұл – өте маңызды міндет.

Қазақстан 10 жыл ішінде бидайды 
терең өңдеп, дайын өнім өндіретін 
және оны әлемдік нарыққа шығаратын 
ең үздік он елдің қатарына қосылуға 
тиіс. Мен «Біздің басты күшіміз – адам 
және оның жасампаздық әлеуеті» деп 
үнемі айтып келемін. Өйткені білімді, 
еңбекқор әрі мақсатшыл азаматтар 
елімізді табысқа жеткізеді. Қазақстанда 
азаматтарға дүниеге келгеннен бастап 
өмір бойы жәрдем беретін тиімді 
мемлекеттік қолдау жүйесі бар.

 «Ұлттық қор – балаларға» және 
«Келешек» бағдарламалары, тегін ор-
та білім, колледждер мен жоғары оқу 
орындарында білім алуға бөлінетін өте 
көп гранттар – мұның бәрі өскелең ұр-
пақтың қадамы нық болуына септігін 
тигізетін сан алуан шараның бір бөлігі 
ғана.

Адамға салынған инвестиция –мем-
лекеттің ең сенімді әрі дұрыс салымы. 
Біз білім-ғылым, медицина, спорт, 
кре а тивті индустрия салаларына қо-
мақты қаржы бөлуді жалғастыра бе-
реміз. Азаматтардың өзін жан-жақты 
дамытуы үшін барлық жағдайды жа-
саймыз. Себебі қазіргі заманда же ке-
леген адамдардың табысты болып, 
бақуатты өмір сүруі нағыз қуатты 
мемлекеттің көрсеткіші саналады. Мен 
жоғарыда атап өткен басымдықтар, 
яғни ірі инфрақұрылымдық жобалар, 
цифрландыру мен жасанды интеллект, 
көлік транзиті мен энергетика, агро-
өнеркәсіп секторы және адам капи-
талы Қазақстанның жаңа әлемдегі 
орнықты дамуына жол ашатын негізгі 
факторлар болатыны анық. Тағы да 
қайталап айтамын: қазір адамзат жаңа 
дәуірдің сипаты айқындалатын тарихи 
жолайрықта тұр. Алға қарай қарыштап 
дамуға Қазақстанның мүмкіндігі жетеді.

Қазір жер шарының тұрғындары 
қартайып бара жатыр. Осы тұрғыдан 
алғанда, Қазақстанды жас әрі білімді 
азаматтардың елі деп айтуға болады.
Біз еліміздің әлеуетін нығайта түсуіміз 
керек, яғни азаматтардың мұң-мұқта-
жына құлақ асатын және ең бастысы, 
мәселені тиімді шеше алатын әлеуеті 
мықты ел болуымыз қажет. Сондықтан 
білім мен инновацияға негізделген 
дамы ған әрі жоғары технологиялық 
экономика құруға тиіспіз. Мұның бәрі 
азаматтар үшін жасалады. Себебі адам 
– біздің мемлекетіміз үшін ең бас ты 
құндылық.

Біздің ұлтымыздың арман-мұраты 
Әділетті, Қауіпсіз, Таза, Қуатты Қазақ-
станды құру идеясынан бастау алады.
Біз баршаға және әркімге зор мүмкіндік 
беретін мемлекет құрып жатырмыз. Бұл 
– әр азамат өз қабілетін шыңдап, адал 
еңбегімен отбасын асырай алатын 
ел болу деген сөз. Заң мен тәртіп – 
біздің мызғымас тұғырымыз. Бұл, ең 
алдымен, еліміздің әр азаматына және 
барша халқымызға ортақ тәртіп. Ал 
біздің идеологиямыз – қарапайым әрі 
түсінікті. Бұл – жаһандағы аса күрделі 
геосаяси ахуалда елімізді жаңа даму 
деңгейіне көтеру үшін берік негіз қалау 
деген сөз. Мемлекетіміздің тағдыры 
мен ұлтымыздың берекелі өмірі осыған 
тікелей байланысты.

Құрметті жиынға қатысушылар!
Сіздер Ұлттық құрылтай аясында 

көптеген бастама көтеріп, игі істерге 
ұйытқы болып жүрсіздер. Отаншыл 
азаматтардың арқасында еліміз тұ рақ-
ты дамып келеді. Баршаңызға тағы да 
шынайы ризашылығымды білдіремін.
Бүгін өзекті мәселелер талқыға түсті, 
біз бұл мәселелер бойынша тиісті ше-
шім дерді қабылдадық. Алдағы уақыт-
та да осылай береке-бірлікте болып, 
еліміздің болашағы үшін маңызды жұ-
мыстарды бірге атқара береміз деп 
сенемін!

Ораза қабыл болсын!
Баршаңызға амандық тілеймін!
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біздің мызғымас тұғырымыз
төртінші отырысында сөйлеген сөзі
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шырақ
алтын ұя

Мектепке кіргеннен мұнда қаза-
қылықтың иісі аңқып тұр. Дәлізде ор-
наласқан қазақтың ұлттық оюлары 
бейнеленген қолөнер бұйымдары мен 
қамзол мен тақия киіп, қосөрім шашына 
шашбау таққан кішкентай бүлдіршіндер 
на за рымызды өздеріне аудартпай қой-
мады. 

Мектеп директоры Ақбота Шаймо-
ваның басшылық қызметке тағайын-
далғанына көп болмаған. Әйтсе де, 
бұл сала да жиған-тергені мол білікті 
басшы аталған білім ордасынан озат 
оқушылар шығаруды басты мақсаты 
еткен. Айтуынша, алтын ұя биылғы жаңа 
оқу жылын 364 оқушымен бастаған. 
Алайда қазір ол мұнда 351 бала білім 
алып жатқанын айтады. Мұнан бөлек, 18 
оқушы мектеп алды даярлық тобында 
білім алуда. 

Сондай-ақ мұнда 66 педагог 
бар. Оның 16-сы педагог-зерттеуші, 
31-і педагог-сарапшы, 15-і педагог-
модератор. Мұнда 119 оқушы бас-
тауыш сыныпта оқиды. Оның 32-сі 
мек теп табалдырығын алғаш аттаған 
бүлдіршіндер. Сонымен қатар 173 бала 
бір мезгіл ыстық тамақпен қамтамасыз 
етілген. Бала қауіпсіздігін баста назарда 
ұстайтын Бота Мұхамбетжанқызы астың 
сапасы мен асхананың тазалығы үнемі 
бақылауында болатынын айтады. 

– Биыл мектептен 15 түлекті үлкен 
өмірге қанат қақтырамыз. Оның 13-і 
ұлттық бірыңғай тестілеуге барады. 
1-еуі арнайы колледжге ақылы оқуға 
түсуге ниетті, ал 1-еуі үйден оқитын 
оқушымыз. Сондай-ақ 2 оқушымыз 
«Үздік аттестатқа» үміткер. Қазіргі 
таңда түлектер күні-түні дайындық үс-
тінде. Нәтижелері жаман емес. Көбісі 
жаратылыстану бағытындағы пән дерді 
таңдаған. Тест сынақтарының қорытын-
дылары жоғары. Десе де, тоқмейілсуге 
болмайды. Діттеген мақсатымызға жету 
үшін тыңғылықты дайындықты үзбейміз, 
– дейді мектеп директоры. 

Айта кетейік, былтыр мектепті 25 
оқушы бітірген. Түлектер түгел ҰБТ-
ға қатысқан. Ал нәтижесіне келсек, 

24-і мемлекеттік грантпен жоғары оқу 
орнында білім алуға қол жеткізген. 
Ал 1-еуі арнаулы оқу орнына құжат 
тапсырған. Осы ретте мектеп директоры 
бітіруші түлектердің жыл сайын 100 
пайыз оқуға орналасатынын, ҰБТ-ға 
қатысу деңгейі жоғары екенін тілге тиек 
етіп, шәкірттерінің айтулы жетістігін 
білікті әріптестерінің еселі еңбегімен 
байланыстырды. 

Мектеп оқушылары түрлі аудандық, 
облыстық, республикалық, білім олим-
пиа даларына, ғылыми жарыстар мен 
шы ғармашылық байқауларға белсене 
қатысып, жүлделі орындарды иеленіп 
келеді. Мәселен, ауыл мектебінің оқу-
шыларына арналған ауыл олим пиа-
дасының мектепішілік кезеңіне 46 оқушы 
қатысып, оның 43-і аудандық кезеңге 
жолдама алған. Ал 3 оқушы облыстық 
кезеңге өтіп, 2-еуі жүлделі ІІІ орын 
иеленген. 

5-6 сынып оқушыларына арналған 
республикалық жалпы білім беретін 
пәндер бойынша өткен олимпиаданың 
мектепішілік кезеңіне 39 оқушы қатысып, 
аудандық кезеңге 12-сі өткен. Ал бұл 
кезеңде 1-еуі ІІ орын, 2-еуі ІІІ орын 
иеленген. Дәл осы білім бәйгесінің 7-8 
сынып оқушыларына арналған кезеңінде 

мектепішілік сайысқа 49 оқушы, аудандық 
кезеңге 20 оқушы қатысқан. Оның 1-еуі 
ІІ орын, 6-ауы ІІІ орынға тұрақтаған. Ал 
олимпиаданың 9-11 сынып оқушыларына 
арналған кезеңінде мектепішілік сайысқа 
58 оқушы, аудандық сайысқа 27 білім 
алушы қатысқан. Нәтижесінде 1-еуі І 
орын, 1-еуі ІІ орын, 5-еуі ІІІ орын иеленіпті. 

Сондай-ақ оқушылардың зияткерлік-
шығармашылық әлеуетін және таным-
дық қызығушылықтарын арттыру мақ-
сатында 1-7 сынып оқушыларына 
арналған «Зерде» зерттеу жұмыстары 
мен шығармашылық жобалар респуб-
ликалық конкурсының аудандық кезеңіне 
11 оқушы қатысып, 5-еуі жүлделі орын, 
2-еуі сертификат иеленген. Мұнан бөлек, 
жалпы білім беретін пәндер бойынша 
8-11 сынып оқушыларына арналған 
«Дарын» ғылыми жобалар конкурсының 
аудандық кезеңіне 2 оқушы қатысып, 
1-еуі ІІІ орын, 1-еуі алғыс хат иеленген. 

Аталған білім ордасы жыл сайын 
өскелең ұрпақты оқытып тәрбиелеуде 
қалтқысыз қызмет етіп, мол жетістікке 
қол жеткізуде. Сөзімізге мектеп қа-
бырғасында менмұңдалап тұрған мара-
паттар дәлел. Мәселен олар «Ынтымақты 
ұжым», «Білім шыңы», «Үздік ұйымшыл 
ұжым» сынды марапат тар мен ұлттық 

бірыңғай тестілеуде «Алтын белгі» 
иегерлерін дайындағандары үшін ар-
найы диплом да иеленген. 

Мектеп оқушылары салауатты өмір 
салтын ұстанып, спорт саласында 
да бірқатар жетістікке қол жеткізген. 
Олар баскетбол, волейбол, футбол, 
тоғызқұмалақ, гір тасын көтеру сынды 
спорт түрінен аудандық сайыстарда 
жүлделі орындар иеленсе, 7-8 сынып 
қыздар арасында өткен қол добы 
сайысынан қарсылас шақ келтірмеген 
ойыншылар алдағы сәуір айында 
республикалық кезеңде бой көрсетпек. 
Команда ойыншысы Кәусар Алматқызы 
«Үздік ойыншы» номинациясын бірнеше 
мәрте иеленген. Аталған осы спорт 
түрлерімен қатар мұнда «Айналайын» 
хоры, мектеп шеберханасы, шебер 
қолдар, алтын оймақ, қыл қалам шебері, 
жас шеберлер сынды үйірмелер бар.   

Мектеп директорының айтуынша 
аталған білім орданың тағы бір жетістігі 
олар сәуір айында өтетін PISA – 2025 
ха лықаралық зерттеуіне қатыспақ. 
Бұл оқушы қабілетін бағалайтын ха-
лықаралық бағдарлама. Оған мектептен 
9-10 сыныптан 39 оқушы қатысып, 
математика, оқу сауаттылығы сынды 
пәндер бойынша білімдерін саралайды. 

Ақбота Мұханбетжанқызымен бірге 
мектептің тынысымен танысып жүріп, 
арнайы көрмеге көзіміз түсті. Оның 
айтуынша мұнда Шекер Ермаған-
бето ваның өмірдерегі мен қолданған 
заттары, киімдері сақтаулы. Балалар бос 
уақытында осында келіп, қайраткердің 
өмір жолымен танысып, еткен еңбегінен 
үлгі алады. Ол мектеп қабырғасындағы 
жәдігерлер сырттан келген қонақтар мен 
оқушыларға ел тарихынан сыр шертіп 
тұратының жеткізді. 

Жалпы жазар болсақ мектептің 
жетістігі жетерлік. Атқарылған жұмыс оң 
нәтижесін беріп, оқушыларды бір мезгіл 
ыстық тамақпен қамтамасыз ету мәселесі 
де бір жолға қойылған. Кабинеттер қажетті 
құрал-жабдықтармен қамтамасыз етіліп, 
білім сапасын арттыруда бірқатар жоба 
жүзеге асуда. Мектеп директоры биылғы 
бітіруші түлектің алдыңғы буынның 
сара жолын жалғап, ҰБТ-дан жоғары 
көрсеткішке қол жеткізетініне сенеді. 
Түлектер де ұстаздарының үмітін ақтау 
үшін қарап қалмайтынын айтады. 
Шәкірттердің ұстаздарына деген құрметі 
мен сыйластығын осыдан ақ аңғаруға 
болады. Талай түлектің талабын ұштаған 
шаңырақтың алдағы уақытта да білім 
бәйгесінде бәсі биіктей бермек. 

Ақтоты ЕРЖАНҚЫЗЫ

Биыл алтын ұя мектебімен қоштасып, 
үлкен өмірге қадам басатын Мақпалдың 
алға қойған мақсаты айқын. Мектеп 
бітіруші түлек – «Алтын белгіге» үміткер. 
Бала күнінен есеп-қисапқа бейім 
болған Мақпалдың таңдауы – физика-
математика пәніне түскен. Бұйыртса, 
математика-статистика мамандығын 
иеленбек. 

– Негізі математиканы әу бастан 
жақсылап ұғып алсаң, ешқандай 
қиындығы жоқ. Математика пәні күрделі 
деп бітіруші түлектердің көбі бұл пәнді 
таңдай бермейді. Себебі бұл сала үнемі 
ізденісті, жан-жақтылықты қажет етеді. 
Өзіме күрделі есептердің жауабын 
шығарған ұнайды. Қанша күрделі 
болғанымен еш жалықпаймын. Себебі 
есеп шығару ой-өрісіңді кеңейтеді. Ұлттық 
бірыңғай тестілеуге былтырдан бастап 
дайындалып келемін. Нәтижем жаман 
емес. Соңғы тест сынағынан 116 балл 
жинадым, – дейді Мақпал Ғалымжанқызы. 

Бастауыш сыныптан бері есепке 
жүйрік оқушы математикадан алғырлығын 
көрсетіп, түрлі деңгейдегі байқауларда 
аудан абыройын асқақтатқан.  Мұнан 
бөлек, ғылыми жобалар мен пәндік 
олимпиадалардан да үздік нәтижеге қол 
жеткізген. Мәселен, ол шалғай ауылдағы 
ауыл балаларына арналған ауыл 
олимпиадасының облыстық кезеңінде 
ІІ орын иеленген. Ал биыл жалпы білім 
беретін пәндер бойынша 9-11 сынып 
оқушыларына арналған республикалық 
олимпиаданың облыстық кезеңінде 

үздік үштікті түйіндеген. Сонымен 
қатар республикалық «Жыл оқушысы» 
байқауының аудандық кезеңінде ІІІ орын 
иеленген. 

Озат оқушы былтырғы оқу жылында 
«Менің Отаным менің бастамам» 
атты республикалық шығармашылық 
жобалар байқауының облыстық 
кезеңінде «Қазақстанның жеті кереметі» 
номинациясы бойынша І орын алып, 
республикалық кезеңде арнайы алғыс 
хатқа ие болған. 

– Бұл байқауда жетекшім 
екеуміз жалағаштың жеті кереметін 
көрсеттік. Ол үшін ең бірінші жоспар 
құрып ауданымызды зерттедік. Ең 
алдымен күн электр станциясына, сыр 
сақтаған мұнараға, мия зауытына, 
Темірбек Жүргенов ауылындағы Әліби 
Бекжановтың алмабағына, элеваторға 
бардық. Мұнда барып жұмыстың жүргізілу 
барысын өз көзімізбен көріп, жұмысшы 
аға-апайлармен сұқбаттастық, – дейді 
озат оқушы. 

Ол мұнан бөлек, аудандық «Ең үздік 
медиаторлар мектебі» байқауы мен 
«Табиғатты аяла» жас өлкетанушылар, 
экологтар мен табиғат зерттеушілернің 
облыстық форумында «GREEN OA-
SES» номинациясы бойынша да алғашқы 
үштікке ілінген. Жалпы тізе берсек, 
Мақпалдың жетістігі жетерлік. 

Сынып жетекшісінің айтуынша Мақпал 
әр пәнді жеке қызығушылықпен оқып, 
әр уақытын тиімді пайдаланатын озат 
оқушы. Бос уақытын кітапханада өткізетін 

ол мектептегі қоғамдық жұмыстарға 
да, мерекелік шараларға да белсене 
атсалысады. 

– Мақпал мектебіміздің мақтанышы. 
Ол 1 сыныптан бері үздік оқушылар 
қатарында көш бастап жүр. Қазіргі таңда 
дайындық сынақтарынан жоғары балл 
жинап, алға қойған мақсатына жету үшін 
күні-түні оқудан бас алмауда. Қоғамдық 
жұмыстарға да белсене араласады. Сабақ 
барысында бәрін мұқият тыңдап, ойын 
ашық жеткізе алатын озат оқушымның бірі. 
Үлкенді құрметтеп, кішіні сыйлай алатын 
қасиетінің арқасында адамдармен тез тіл 
табысады. Үй тапсырмасын уақытылы 
әрі жүйелі орындап келеді. Үнемі ізденіс 
үстінде жүріп, барлығына уақыт табуға 
тырысады. Оның білім сынағында 
үмітімізді ақтайтынына сенімдімін, – дейді 
озат оқушының сынып жетекшісі Рахат 
Қуанышбекұлы.

Ұлағатты ұстаз шәкіртінің жан-
жақты қабілетінің арқасында жеткен 
жетістігімен мақтанады. Білім мен тәрбие 
атты қос ұғымды бір арнаға тоғыстырып 
жүрген Мақпалдың арманы асқақ.  
Сыныбын үнемі алға тартып, барлығын 
ауызбіршілікке шақырып, ұйымдастырып 
отыратын одан мектеп қабырғасында үлгі 
алатын оқушылар көп.  

Айта кетейік, Мақпал ес білгелі би 
үйірмесіне де қатысқан. 4 жылға жуық 
уақытта бидің қыр-сырын меңгерген ол, 
әр ұлттың билерін нақышына келтіріп 
орындайды. Сонымен қатар қазақтың 
ұлттық аспабы – домбыра тарту өнерінен 

де шет қалмаған. Беріге дейін бос уақытын 
мектепте өтетін үйірмелер мен шараға 
арнайтын ол қазір бар ынта-жігерін тек 
ҰБТ-ға бұрғанын айтады. Әрине мақсаты 
айтпаса да түсінікті.  

                             Ақтоты БҮРКІТБАЙ

Бәсі биік білім ордасы
Аудан орталығындағы Шекер Ерма ған бетова атындағы №246 орта мектептің құрылғанына 

биыл 50 жыл толып отыр. Жарты ғасыр тарихы бар білім ордасынан тәлім алып, еліміздің 
түкпір-түкпіріне түлеген түлектер бүгінде сан салада елге адал қызмет етуде. Осы ретте кеше 
аталған білім ордасының бүгінгі жай-күйімен танысып қайттық. 

 Мақпал – мектеп мақтанышы
Бүгінде аудандағы озат оқушылар білімін әр салада саралап, қабілеттерін шыңдауда. 

Мәселен аудан орталығындағы Шекер Ермағанбетова атындағы №246 орта мектептің бітіруші 
түлегі Мақпал Ғалымжанқызы – мектеп мақтанышы. Ол түрлі білім бәйгелері мен қатар өнер 
саласында да өзінің қарым-қабілеті арқылы жүлделі орындар иеленген. 

Бұрын ауыл мектептері мен қала мектептеріндегі білім 
сапасында айтарлықтай айырмашылық болатын. Қазір ше, 
бүгінде мүлде олай емес. Себебі талап ортақ, «бәріміздің 
илегеніміз бір терінің пұшпағы» дегендей, шындығында 
мақсатымыз бір, яғни бәсекеге қабілетті ұрпақ қалыптастырып, 
мемлекеттің ертеңін жарқын ету. 

Жазушы Ғабит Мүсірепов «қазақтың оқуға кеткен есесі көп, 
атаң үшін оқы, әкең үшін де оқы, өзің үшін тағы оқы» дейді. 
Қазақ зиялысының бұл пайымынан білімнің тек бір тұлғаны 
ғана емес, тұтас бір мемлекетті алға жетелейтінін аңғару қиын 
емес. Дәл осы қанатты сөзді шәкірттер қаперден шығармаса, 
біз сапалы білім беруде қашанда табанды еңбек етеміз. 

Жалпы Абай атамыздың түсінігіндегі «толық адамға» айналу 
үшін ең алдымен тарихты жетік білу керек. Себебі өткенді білмей 
келешекке нық қадам басамын деу тағы да қиын. Неге десеңіз, 
тарихты білу арқылы адамның ой-өрісі кеңейеді. Мағжанша 
айтсақ, бір ұлттың тілінде сол ұлттың жері, тарихы, тұрмысы, 
мінезі айнадай ашық көрініп тұрады. Қазақ тілінде қазақтың 
сары сайран даласы, біресе желсіз түндей тымық, біресе 
құйындай екпінді тарихы, сар далада үдере көшкен тұрмысы, 
асықпайтын, саспайтын сабырлы мінезі бәрі көрініп тұр.

Шындығында тарихта қазақ ұялатындай ештеңе жоқ. 
Керісінше мақтануға тұрарлық дүниеміз жетерлік. Міне, 
бабаларымыздың ерлігін, аманатын бүгінгі буынға насихаттау 
арқылы біз бәсекеге қабілетті әрі патриот ұрпақ қалыптастыруға 
жол ашамыз. Ал осы жолда біздің де қалай ізденетінімізді, 
бала бойына сапалы білім сіңіруде қандай педагогикалық 
шеберліктерді іске қосатынымызды бірі білсе, енді бірі біле 
бермейді. Мұның барлығын жүзеге асыруда ұстаз да үнемі 
ізденіс үстінде болуы керек. 

Айгүл КӨШЕКОВА,
№124 орта мектептің тарих пәні мұғалімі

Саналы ұрпақ қалыптастыруда
мұғалім де ізденіс үстінде болуы керек

Өркениетті һәм экономикасы дамыған елдер 
қатарында болу үшін ең алдымен білім саласына 
басымдық беру керек. Бұл ретте бәсекеге қабілетті 
ұрпақ қалыптастыруда ең алдымен білім сапасы 
ерекше маңызға ие екенін түсінетін уақыт жетті. Ал оны 
жүзеге асыру үшін мұғалімнің де біліктілігін арттыру 
қажет. 

Oдaн кейін таңдaлған pecypcтардың алуан түріне сүйене 
отырып, оқу материалдарын жан-жақты қapacтыруға epeкше 
көңіл бөлу қажет. Kлассикалық әдебиeттeн заманayи онлайн 
платформаларға дейінгі ресурстарды тиімді пайдалану 
оқушылардың белсенділігін арттыpyға және олардың 
шығapмашылық ойлayын дамытуға мүмкіндік береді. Mысалы, 
интepaктивті сабақтap мен ойын элементтepiн қолдану 
оқyшылардың назapын аударып, оқу процесін қызықтыpaды. 
Aқпapaттың визyaлизациясы, яғни графиктep, диаграммалap 
мен бeйнелер, меңгеру пpoцесін жеңілдетіп, білім алушылapдың 
оқу материалдapын жақсы түciнyiне көмектeceді.

Заманауи технoлoгияларды енгiзу, мысалы, виртyaлды 
оқытy, мoбильді қосымшалар мен бiлiм беру платформалapы, 
материaлдapды динамикалы әрі тapтымды ете түседі. Бұл 
pecypcтар оқушылардың оқу процесіне белсенді қатысуын 
қамтамасыз етеді. Coнымен қатар мұғaлімнiң тәжірибесі мен 
интуициясы да маңызды рөл атқapaды. Педагогтар oқушылapдың 
қиындықтapын, қызығушылықтapын және оқу стилдерін ескере 
отырып, ресурстapды таңдауда креативті шешiмдер қaбылдай 
алады. 

Бұдан басқа әртүрлі pecypcтарды тиімді ұйымдастыpy, 
сабақтың құрылымына оң әсер етеді. Mысaлы, тeopиялық 
материалдан кейін пpaктикалық тапсырмалapды енгізу, білім 
алушылapдың тиісті тақыpыпты тереңірек меңгepyiне және 
оларды сараптау қабілетін дaмытуға көмектеседі. Mұнда 
оқушылap өз бетінше жұмыс icтеп, бір-бірімен пікip алмacy 
арқылы жаңа білімді меңгepeді.

Қорыта айтқанда, білім алушылардың қажеттіліктерін ескере 
отырып, дұрыс ресурстарды таңдау оқу пpoцесінің сапасын 
арттыруда негізгі қадам болып табылады. Бұл әдіс шәкipттердің 
оқу-танымдық белсенділіктepiн арттыpaды, олардың сыни 
тұрғыдан ойлayын дамытумен қатap білімді жеңiл әрі тиімді 
түрде қабылдayына ықпал етедi. Білім беру пpoцессінің табысты 
болуы үшін, әcipece қазіргі әлемде мұғалімдep мен оқушылapдың 
ынтымақтастығы, қapым-қатынасы, және opтақ мақсаттapға 
ұмтылуы aca маңызды.

Факиза ҚАЛМАҒАНБЕТОВА,
№124 орта мектептің ағылшын тілі пәні мұғалімі

Сабақта ресурстарды 
қалай таңдауға болады?

Caбақта білім алушылардың қажеттіліктерін 
ecкepe отырып pecypcтарды таңдау, шын 
мәнінде, оқу процесінің тиімділігін арттырудағы 
шешуші фактopлардың бірі болып табылады. 
Әpбір оқyшының жеке мүмкіндіктері, 
қызығушылықтары, және бiлiм деңгейі әртүрлі 
бoлғандықтан, мұғалiмдердiң бұл acпектілерді 
ескермеуі мүмкін емес. Oқушылардың 
индивидуалдылығын ескеру, олардың 
мүдделерін және білімге дeгeн ынтасын анықтау 
үшін сауалнамалар мен сұхбаттар жүргізу, 
сондaй-ақ бақылау әдістерін қoлдану, сабaққa 
дaйындықтың тиiмдiлiгiн арттырады.


